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Commissie voor Landsverdediging Commission de la Défense nationale 
 

van 

 

WOENSDAG 27 NOVEMBER 2024 

 
Voormiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 27 NOVEMBRE 2024 

 
Matin 

 
______ 

 
 
De behandeling van de vragen vangt aan om 11.12 uur. De vergadering wordt voorgezeten door de heer 
Peter Buysrogge. 
Le développement des questions commence à 11 h 12. La réunion est présidée par M. Peter Buysrogge. 
 
De teksten die cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen 
uitsluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 

01 Actualiteitsdebat over het decompressieverblijf en toegevoegde vragen van 

- Axel Weydts aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het incident tijdens het eerste 
decompressieverblijf voor Belgische militairen in Duitsland" (56000841C) 
- Kjell Vander Elst aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en 
Democratische Vernieuwing) over "Het decompressieverblijf voor Belgische militairen" (56000862C) 
- Kristien Verbelen aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het decompressieverblijf voor de Belgische 
militairen" (56000911C) 
- Kemal Bilmez aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het decompressieverblijf voor de Belgische 
militairen" (56001134C) 
- Staf Aerts aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Een betere begeleiding tijdens het decompressie-
verblijf van Belgische militairen" (56001157C) 
- Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De psychosociale begeleiding van 
militairen" (56001164C) 

01 Débat d’actualité sur le séjour de décompression et questions jointes de 

- Axel Weydts à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'incident survenu lors du premier séjour de 
décompression pour militaires belges en Allemagne" (56000841C) 
- Kjell Vander Elst à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur "Le 
séjour de décompression pour les militaires belges" (56000862C) 
- Kristien Verbelen à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le séjour de décompression pour les militaires 
belges" (56000911C) 
- Kemal Bilmez à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La période de décompression des militaires 
belges" (56001134C) 
- Staf Aerts à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Un meilleur accompagnement durant le séjour de 
décompression des militaires belges" (56001157C) 
- Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le suivi psychosocial des militaires" 
(56001164C) 
 

01.01  Axel Weydts (Vooruit): Mevrouw de minister, tijdens het eerste 

verplichte decompressieverblijf voor Belgische militairen in een Duits 
hotel was er een incident. Tijdens die driedaagse periode, georgani-
seerd na afloop van de deelname aan de NAVO-missie Enhanced For-
ward Presence in Roemenië, ontstond een conflict tussen enkele mili-
tairen dat uitmondde in een vechtpartij. Alcoholconsumptie zou een rol 
hebben gespeeld bij dat incident, dat resulteerde in een lichtgewonde 
en schade aan het hotel. 
 

01.01  Axel Weydts (Vooruit): Un 

conflit a éclaté entre plusieurs sol-
dats durant le premier séjour de 
décompression obligatoire de mili-
taires belges dans un hôtel alle-
mand, après leur participation à la 
mission de présence avancée ren-
forcée de l'OTAN en Roumanie. Ce 
conflit a dégénéré en bagarre.  
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Defensie heeft het initiatief voor de decompressieperiodes recentelijk 
goedgekeurd als onderdeel van de psychosociale ondersteuning voor 
onze militairen. Daarom wil ik met betrekking tot het incident enkele 
vragen stellen, zonder het evenwel te willen opblazen. 
 
Mevrouw de minister, wij hebben verschillende berichten opgevangen 
over het incident. Kunt u ons meegeven welke feiten effectief hebben 
plaatsgevonden en welke niet? 
 
Welke specifieke maatregelen heeft Defensie genomen om dergelijke 
situaties te voorkomen, bijvoorbeeld het beperken van alcoholgebruik? 
Was het gebruik van alcohol überhaupt toegestaan tijdens deze de-
compressieperiode? 
 
Welke gevolgen of sancties zijn er voorzien voor de betrokken militai-
ren, die Defensie tot onze spijt in de media in een slecht daglicht heb-
ben geplaatst? 
 
Wordt er in een evaluatie voorzien van de decompressieprocedure om 
mogelijke verbeterpunten te identificeren? Zal die evaluatie hier in de 
commissie besproken worden, zodat wij daar ook vanuit het Parlement 
ons licht op kunnen laten schijnen? Voor ons is dat belangrijk. 
 

 
Quels sont les faits? Quelles me-
sures spécifiques prendrez-vous 
afin d'éviter de telles situations? À 
quelles sanctions les militaires con-
cernés peuvent-ils s'attendre? La 
procédure de décompression sera-
t-elle évaluée? 
 

01.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mevrouw de minister, het adap-

tatiesas of decompressieverblijf werd voor het eerst in oktober toege-
past binnen de Belgische Defensie. Het initiatief kwam van mijn collega 
Jasper Pillen, die daarover een resolutie had ingediend die unaniem 
door de Kamerleden werd gesteund.  
 
Een lange periode op buitenlandse missie kan zorgen voor eventuele 
gevolgen van psychosociale aard. Het is dan ook belangrijk dat dit 
adaptatiesas of decompressieverblijf wordt aangehouden. Dat bete-
kent niet dat we zomaar met de hele procedure akkoord moeten gaan. 
We moeten blijven evalueren en bekijken wat er fout is gelopen bij de 
eerste sessie.  
 
Ik stel graag enkele vragen over het eerste decompressieverblijf in 
Duitsland. Hoe werd dat ervaren? Wat is er exact gebeurd? Kunt u mij 
een gedetailleerde planning geven van de driedaagse activiteiten? 
 
Meer algemeen over de aanpak van een adaptatiesas wil ik graag we-
ten op basis van welke criteria er wordt bepaald dat men overgaat tot 
een verplicht decompressieverblijf. Speelt de duurtijd van een buiten-
landse missie daarbij een rol, alsook eventuele gewelddadige gebeur-
tenissen tijdens de missie? 
 
Hoe wordt een adaptiesas voorbereid? Wie is daarbij betrokken? 
Wordt er na afloop van het decompressieverblijf voorzien in individuele 
opvolging van de militairen? Hoe en wanneer wordt het adaptatiesas 
geëvalueerd? Wordt hiervoor ook gekeken naar buitenlandse voor-
beelden? 
 

01.02  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Le sas d'adaptation ou séjour 
de décompression a été mis en 
place pour la première fois en oc-
tobre. Il fait suite à une proposition 
de résolution déposée par Jasper 
Pillen et il est centré sur les pro-
blèmes psychosociaux que peu-
vent éprouver les militaires après 
une longue mission à l'étranger.  
 
Comment le premier séjour de dé-
compression est-il évalué? Quels 
sont les critères auxquels doit ré-
pondre une période de décompres-
sion obligatoire? Quelle est sa pré-
paration? 
 

01.03  Kristien Verbelen (VB): Mevrouw de minister, na jarenlang on-

derzoek hebben wij nu ook een decompressieverblijf voor militairen in-
gevoerd na een buitenlandse missie. Daarmee is een belangrijke stap 
gezet, gezien het aanzienlijk aantal militairen dat na zo'n periode van 
stress en spanning kampt met psychologische problemen. Het adap-
tatiesas zal de overgang naar het dagelijkse leven thuis versoepelen. 

01.03  Kristien Verbelen (VB): Un 

sas d'adaptation doit faciliter la 
transition vers la vie de tous les 
jours.  
 
En quoi consiste-t-il précisément? 
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Het is dus zeker een positief initiatief, al roept het bij mij ook enkele 
vragen op. 
 
Hoe ziet zo’n verblijf er precies uit? Hoe worden de dagen ingevuld? 
Welke ondersteuning wordt er aangeboden? 
 
Onze buurlanden kennen het systeem al langer. Heeft België zich 
daardoor laten inspireren? Kunnen we leren van de buitenlandse voor-
beelden wat betreft de aanpak en de effectiviteit? 
 
Hoe wilt u nagaan of het adaptatiesas zijn doel bereikt? Is er in een 
evaluatie voorzien en, zo ja, op basis van welke parameters en binnen 
welke termijn? 
 
Zijn er, tot slot, nog bijkomende initiatieven gepland voor militairen die 
met problemen kampen na een missie? Het is belangrijk dat zij onder-
steuning blijven krijgen. Zoals u wel weet, stopt de impact van een mis-
sie vaak niet bij thuiskomst. 
 

Ce sas atteint-il son objectif? Une 
évaluation est-elle prévue? Des ini-
tiatives complémentaires seront-
elles prises pour les militaires con-
frontés à des problèmes au retour 
d'une mission? 
 

01.04  Kemal Bilmez (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik verwijs 

naar de schriftelijke versie van mijn vraag. 
 
Het eerste Belgische decompressieverblijf in een Duits hotel is uit de 
hand gelopen met 1 lichtgewonde als gevolg. Het belang van zo een 
decompressieverblijf is niet te onderschatten, zeker als we kijken naar 
onderzoek van het Centrum voor Geestelijke Gezondheid waarin staat 
dat 2,5 procent van de militairen symptomen vertonen die kunnen wij-
zen op het posttraumatisch stresssyndroom. Verder nog, tussen 2017 
en 2022 waren er 135 bekende gevallen en in die periode stapten 68 
militairen uit het leven. Een goed georganiseerde adaptatiesas is een 
cruciaal element voor het welzijn van militairen en het nut ervan is al 
aangetoond in verschillende van onze buurlanden.  Het is noodzakelijk 
om het psychosociale en mentale welzijn van onze militairen te onder-
steunen, maar natuurlijk moet dit gegeven ook goed en correct uitge-
voerd worden. 
 
Mevrouw de minister, zijn er genoeg middelen voorzien om de ge-
vraagde maatregelen binnen de decompressieperiode uit te voeren?  
 
In welke mate was het multidisciplinair team voldoende opgeleid om dit 
decompressieverblijf te begeleiden? 
 
Welke lessen heeft u getrokken uit de eerste adaptatiesas en welke 
maatregelen gaat u nemen om ervoor te zorgen dat de decompressie-
periode in het vervolg op een correcte manier verloopt?  
 
Zijn er uitwisselingen geweest met buitenlandse instanties die decom-
pressieperiodes hebben georganiseerd en zijn er positieve elementen 
overgenomen? Zo ja, welke elementen? 
 

01.04  Kemal Bilmez (PVDA-

PTB): Tant les études réalisées 
que les exemples venant de l'étran-
ger montrent qu'une période de dé-
compression est nécessaire pour 
soutenir le bien-être psychosocial 
et mental de nos militaires. Ce sou-
tien est-il apporté adéquatement et 
correctement à la Défense?  
 

01.05  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, ik heb hier een 

déjà vu. Een groot aantal vragen die hier tot nu toe zijn gesteld, heb ik 
begin november ook gesteld, voorafgaand aan de decompressieperi-
ode, net omdat het zo'n belangrijk instrument is voor het welzijn van 
onze militairen. Ik ben dus heel blij dat nu vijf collega's mee op de kar 
springen. Het is alleen jammer dat dit moet gebeuren na een incident. 
Dat toont ook meteen het gevaar van zo'n incident. 
 

01.05  Staf Aerts (Ecolo-Groen): 

Bon nombre des questions qui ont 
été posées ce jour, l'ont déjà été 
par moi-même début novembre. Je 
me réjouis que cinq autres députés 
se joignent à moi aujourd'hui, mais 
il est évidemment regrettable qu'il 
ait fallu un incident pour ce faire. La 
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Ik hoor wel dat het instrument niet in diskrediet wordt gebracht door de 
collega's, wat ik uiteraard toejuich. Het gaat immers om een belangrijk 
instrument voor het mentale welzijn van onze militairen en op die ma-
nier ook voor het samenleven in hun gezin. Ook de gezinsleden wor-
den immers geconfronteerd met een militair die terugkeert van een bui-
tenlandse missie, wat af en toe moeilijkheden kan veroorzaken, ook in 
het gezinsleven. 
 
Het is natuurlijk niet handig dat er net tijdens de eerste decompressie-
stage iets misloopt. Dat wil echter wel zeggen dat wij vooral moeten 
blijven evalueren. Wanneer er iets misloopt, is dat niet goed voor de 
militairen. Het is ook niet goed voor het imago van de stage op zich. 
Een en ander zou bovendien het systeem in diskrediet kunnen bren-
gen. Dat kunnen wij natuurlijk missen als kiespijn, want die stage is een 
cruciaal iets. 
 
Mevrouw de minister, daarom zal ik mijn vragen van vorige keer her-
halen, namelijk over de manier waarop wij de stage voor de militairen 
gaan aanpakken en hoe wij het effect op hen gaan evalueren. Hoe 
evalueert u het voorval? Hoe trekken wij lessen uit zaken die mogelijk 
fout kunnen gaan? Moet er in extra begeleiding worden voorzien? Op 
welke manier kunnen wij ervoor zorgen dat die decompressiestages 
voor alle deelnemers een groot succes zijn, dat zij er de bedoelde voor-
delen uithalen en dat wij dergelijke zaken hopelijk niet te vaak meer in 
de krant hoeven te lezen? 
 

période de décompression est un 
outil important pour le bien-être 
mental de nos soldats. Tout inci-
dent nuit aux militaires, mais aussi 
à l'image de la Défense. Quels en-
seignements tirez-vous de cette af-
faire? 
 

01.06  Christophe Lacroix (PS): Madame la ministre, le bien-être des 

militaires avant, pendant et après une opération a toujours été une prio-
rité pour mon groupe. 
 
Nous avons rappelé certaines résolutions. En 2019, la première qui fut 
adoptée par la Chambre était une résolution à l'initiative de Stéphane 
Crusnière, ancien député socialiste, qui demandait la mise en place 
d'un véritable suivi psychosocial de nos militaires avant, pendant et 
après leur mission, avec une série de mesures concrètes en la matière. 
 
Vous-même ainsi que l'état-major êtes déjà venu ici en commission, 
notamment en commission spéciale de suivi des missions militaires, 
afin de nous exposer les mesures qui sont déjà mises en œuvre. Parmi 
celles-ci figure la mise en place d'un fameux sas de décompression 
pour nos militaires de retour d'opération. 
 
Madame la ministre, pourriez-vous m'indiquer le premier bilan que 
vous tirez de l'accompagnement psychosocial de nos militaires avant, 
pendant et après une opération? Quelle nouvelle expertise a été déve-
loppée, notamment au sein de l'état-major et de la Composante médi-
cale? Enfin, sur la base de cette expertise, quelles nouvelles initiatives 
et améliorations pourraient être menées en concertation, notamment, 
avec les partenaires sociaux? 
 

01.06  Christophe Lacroix (PS): 

Het welzijn van de militairen vóór, 
tijdens en na hun missies is een 
van onze prioriteiten. In 2019 heeft 
de Kamer een resolutie van mijn 
collega Crusnière aangenomen, 
waarin er de invoering van een 
psychosociale opvolging gevraagd 
wordt. In de bijzondere commissie 
voor de Opvolging van de militaire 
missies hebt u toegelicht welke 
maatregelen er ten uitvoer gelegd 
werden, met name de decompres-
sieperiode bij de terugkeer uit ope-
raties. 
 
Welke balans maakt u op van de 
geboden begeleiding? Welke ex-
pertise heeft de staf opgebouwd? 
Welke verbeteringen kunnen er 
aangebracht worden in overleg met 
de sociale partners? 
 

01.07  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Madame la ministre, le 

sas de décompression tel que vous l'avez prévu est en effet une né-
cessité pour les militaires avant de rejoindre leurs foyers après avoir 
vécu des moments parfois très difficiles pendant leurs missions. 
 
Il est toutefois évidemment bien malheureux que de tels événements 
se passent lors d'une première expérience. Néanmoins, il ne faut cer-
tainement pas arrêter l'opération, comme vous l'avez envisagé, mais 

01.07  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): De decompressieperi-
ode die u ingevoerd hebt, is nodig 
om de militairen in staat te stellen 
naar huis terug te keren nadat ze 
het tijdens hun missie soms zwaar 
te verduren gehad hebben. Het is 
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plutôt l'évaluer. Au besoin, s'il s'agit en effet de faits tels qu'ils ont été 
parfois rapportés par la presse, il faut éventuellement prendre les me-
sures nécessaires qui sont obligatoires pour pouvoir faire respecter 
l'ordre dans notre armée. 
 

jammer dat er zich dergelijke inci-
denten voorgedaan hebben toen 
dit systeem voor het eerst in de 
praktijk gebracht werd. We willen 
dat systeem niet ter discussie stel-
len maar het moet geëvalueerd 
worden en, indien nodig, moeten er 
maatregelen genomen worden om 
de orde te handhaven. 
 

01.08 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer de voorzitter, geachte 

leden, sinds het begin van mijn mandaat is het welzijn van de militairen 
een van mijn hoogste prioriteiten geweest. Het mentale welbevinden 
van militairen die terugkeren uit een operationele opdracht kan lijden 
onder de specifieke omstandigheden die zo'n zending kenmerken. 
Daarom werd recent beslist om een eerste adaptatiesas te organiseren 
na de NAVO-missie in Roemenië. 
 
Een adaptatiesas kan worden georganiseerd op basis van verschil-
lende criteria. Naast de duurtijd en het voorvallen van gewelddadige of 
kritische incidenten zijn er nog andere criteria, zoals het aantal militai-
ren in het detachement voor wie het de eerste zending is, de opeen-
volging van zendingen voor anderen, het constante operationele risico, 
mogelijke zware leef-en werkomstandigheden en complexe interper-
soonlijke relaties. 
 
Het programma tijdens het verblijf wordt ondersteund door een multi-
disciplinair team van 27 experten, komende van het psychosociale, 
morele en religieuze platform. Door de grote groep van specialisten 
hebben we ervoor gezorgd dat er ook ruimte was voor individuele ge-
sprekken. Dat eerste verblijf besloeg drie dagen, waarvan de eerste en 
de laatste dag gericht waren op de verplaatsing naar en van het hotel.  
 
Het eigenlijke ondersteuningsprogramma op de tweede dag bestond 
uit groepsgesprekken, mentale trainingen, sport en ontspanning. Zoals 
daarnet al aangehaald, kreeg elke militair ook de mogelijkheid om een 
informeel gesprek aan te vragen met een van de hulpverleners. Die 
staan ook ter beschikking van de militairen voor een individuele opvol-
ging, eens zij terug in België zijn. 
 
Om al het personeel van Defensie, zowel burgers als militairen, te hel-
pen omgaan met persoonlijke problemen heeft het Directoraat-Gene-
raal Health & Well-Being verschillende projecten ontwikkeld, zoals de 
implementatie van het Total Force Fitness-model. 
 
Het adaptatiesas wordt eigenlijk al van bij de planning van de operatie 
voorbereid. Sommige actoren van het psychosociale, morele en reli-
gieuze platform zijn al aanwezig tijdens de zogenaamde pre-deploy-
ment training.  
  
Tijdens de operatie wordt het programma van het adaptatiesas verfijnd 
op basis van hun bevindingen. Er wordt ook actief samengewerkt met 
Nederland en Frankrijk, die hiermee al verschillende jaren ervaring 
hebben. Op basis van de eerste informele feedback zijn de meningen 
verdeeld. Sommige deelnemers waren positief verrast en dankbaar dat 
deze gelegenheid geboden werd, anderen zagen de meerwaarde er-
van nog niet in.  
 

01.08  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Le bien-être de nos mili-
taires constitue l'une de mes priori-
tés absolues. Leur bien-être mental 
peut être mis sous pression par 
une mission opérationnelle. C'est 
pourquoi un sas d'adaptation peut 
être organisé sur la base de diffé-
rents critères tels que la durée, les 
incidents et le risque opérationnel. 
Le programme suivi pendant la du-
rée du séjour bénéficie de l'appui 
d'une équipe multidisciplinaire de 
27 experts. 
 
Le premier séjour a duré trois jours, 
dont le premier et le dernier ont été 
consacrés au déplacement vers 
l'hôtel et depuis celui-ci. Le pro-
gramme de soutien proprement dit, 
le deuxième jour, a consisté en des 
discussions de groupe, des exer-
cices psychologiques, du sport et 
de la détente. Des entretiens indi-
viduels ont également été propo-
sés. La Direction générale Health & 
Well-being (DG H&WB) a déve-
loppé différents projets. 
 
Le sas d'adaptation se prépare dès 
la planification de l'opération. Cer-
tains acteurs de la plateforme psy-
chosociale, morale et religieuse 
sont déjà présents durant ce qu'on 
appelle la formation préalable au 
déploiement. Leurs constatations 
permettent d'ajuster le programme 
du sas pendant l'opération. Une 
coopération active est menée avec 
les Pays-Bas et la France, qui bé-
néficient déjà d'une grande expé-
rience dans ce domaine.  
 
Si on se fonde sur les premiers re-
tours d'information officieux, les 
avis sont partagés. Il sera procédé 
à une évaluation définitive sur la 
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Een definitieve evaluatie zal gebeuren op basis van een enquête die 
wordt afgenomen bij de deelnemers op drie verschillende momenten, 
een eerste net voor het adaptatiesas, een tweede vlak erna en een 
derde een à twee maanden later. Die laatste enquête zal specifiek pei-
len naar de re-integratie. Op basis van alle vergaarde data zullen wij 
een definitieve evaluatie kunnen maken.  
 
Spijtig genoeg is dit waardevolle initiatief in het nieuws gekomen door 
onaangepast gedrag van sommigen. Het onderzoek is nu in handen 
van de Algemene Directie Juridische Steun en de gerechtelijke politie 
in militair milieu.  
 
Enkele militairen zouden via takeaway sterkedrank hebben laten leve-
ren, wat strikt verboden was. Verder heeft een militair zichzelf verwond 
tijdens een discussie en leed het hotel schade. De regels werden noch-
tans zeer duidelijk gemaakt voor aanvang van het verblijf. Elke militair 
had door middel van tickets recht op twee alcoholische consumpties, 
waarbij alleen bier en wijn waren toegelaten. Cocktails en sterkedrank 
waren expliciet verboden. Het personeel van het hotel werd ook duide-
lijk op de hoogte gesteld van die richtlijnen. Uitgaan in de stad was niet 
toegestaan en de laatste bediening was om 22.30 uur. Er was even-
eens omkadering aanwezig van het organiserend team en van de mi-
litaire politie.  
 
Op basis van de resultaten van het onderzoek kan er via de korpstucht 
een straf opgelegd of een statutaire maatregel voorgesteld worden. De 
zeer beperkte schade werd direct vergoed door Defensie.  
 
Het initiatief van het adaptatiesas kadert in de toenemende aandacht 
voor het mentale welzijn van het personeel. Via de resultaten van de 
analyse van de enquête zal het adaptatiesas verbeterd worden om het 
nog beter ten dienste te stellen van onze militairen. 
 

base d'une enquête qui sera réali-
sée auprès des participants juste 
avant le sas d'adaptation, juste 
après celui-ci et un à deux mois 
plus tard. C'est sur cette base 
qu'aura lieu l'évaluation finale. 
 
L'enquête concernant le comporte-
ment inapproprié en question est 
entre les mains de la Direction gé-
nérale Appui juridique (DG JUR) et 
du Service de police judiciaire en 
milieu militaire (DJMM). Plusieurs 
militaires se seraient fait livrer des 
spiritueux, ce qui est strictement in-
terdit. Un soldat s'est blessé au 
cours d'une discussion et l'hôtel a 
été endommagé. Sur la base des 
résultats de l'enquête, une sanc-
tion pourra être infligée par le biais 
de la discipline de corps ou une 
mesure statutaire pourra être pro-
posée. La Défense a immédiate-
ment indemnisé l'hôtel pour les dé-
gâts très limités qui ont été causés. 
 

À travers ce sas d'adaptation, la direction générale Santé et Bien-être 
développe une nouvelle expertise avec une attention accrue pour le 
bien-être et la santé mentale de notre personnel. En optimalisant le 
retour en Belgique et en aidant à la réintégration dans la vie de tous 
les jours après une période d'absence prolongée, nous contribuerons 
à la mise en condition et à l'opérationnalité. C'est l'objectif.  
 
L'expertise se reflète aussi bien au niveau préventif, avec les conseil-
lers en prévention pour les aspects psychosociaux, les personnes de 
confiance, les psychologues, les aumôniers et les conseillers moraux 
de la direction générale Santé et Bien-être. Cette expertise se reflète 
également à travers les assistants sociaux de l'OCASC et, au niveau 
curatif, avec les membres du centre de santé mentale de la Compo-
sante médicale. 
 
Le soutien psychosocial des militaires en opération faisant partie du 
bien-être au travail, les partenaires sociaux seront informés de l'éva-
luation de ces sas d'adaptation ainsi que des améliorations et des nou-
velles initiatives dans le futur. 
 

Op basis van de ervaring met dit 
adaptiesas ontwikkelt de Alge-
mene Directie Health & Well-being 
een nieuwe expertise, waarbij er 
meer aandacht gaat naar de men-
tale gezondheid van het personeel. 
Door de terugkeer naar België na 
een langere afwezigheid te optima-
liseren dragen we ertoe bij dat de 
militairen weer paraat en inzetbaar 
zijn. De expertise betreft zowel pre-
ventieve aspecten, waarbij er een 
beroep gedaan wordt op preventie-
adviseurs, vertrouwenspersonen 
of psychologen, als curatieve as-
pecten, in samenwerking met het 
centrum voor geestelijke gezond-
heid van de Medische Component. 
Aangezien dit het welzijn op het 
werk betreft, zullen de sociale part-
ners op de hoogte gebracht wor-
den van de evaluatie van het adap-
tatiesas en van de verbeteringen 
die eraan aangebracht zullen wor-
den.  
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01.09  Axel Weydts (Vooruit): Mevrouw de minister, bedankt voor uw 

zeer omstandig en goed antwoord.  
 
Collega's, ik wil voor alle duidelijkheid een dergelijk adaptatiesas hier 
niet in vraag stellen. Wij vinden dat namelijk een waardevol initiatief. Ik 
heb wel een persoonlijke bedenking als gevolg mijn eigen ervaring. 
 
Ik heb namelijk de eer gehad om zelf te mogen deelnemen aan twee 
buitenlandse operaties met Defensie in NAVO-verband: eenmaal vier 
maanden in Kosovo en eenmaal vier maanden in Noord-Macedonië. 
Dat was een zeer leerrijke periode. Ik moet u wel zeggen dat het laatste 
waaraan ik dacht in de laatste weken van de inzet tijdens zo'n missie, 
was om na de missie nog even op hotel te gaan met de collega's  
waarmee ik vier maanden bijna alles van mijn leven had gedeeld.  
 
Ik wil u dus echt vragen, mevrouw de minister, om de militairen zelf ook 
goed te betrekken bij de evaluatie van dit systeem. Het blijkt echter uit 
uw antwoord dat u dat doet. Als men vier maanden onder stresserende 
omstandigheden heeft gewerkt met dezelfde mensen, in dezelfde om-
geving, in dezelfde compound, met stress die van buitenaf komt, dan 
wil men eigenlijk gewoon zo snel mogelijk naar huis. Dan wil men zo 
snel mogelijk bij zijn familie, vrienden of lief zijn. Dan is het laatste 
waaraan men denkt om nog even op hotel te gaan met de collega's. 
We vernemen dat de verplaatsing naar het hotel en van het hotel naar 
huis ook inbegrepen zit in dat adaptatiesas. Een evaluatie is dus echt 
wel op haar plaats. Mevrouw de minister, maak die evaluatie samen 
met de betrokken militairen en breng ze ook naar hier, zodat we hier 
verder op kunnen ingaan. Dit initiatief is namelijk te waardevol om het 
naar aanleiding van één klein incident af te voeren. 
 

01.09  Axel Weydts (Vooruit): Je 

ne remets pas en question le sas 
d'adaptation mais, fort de ma 
propre expérience des opérations 
à l'étranger effectuées dans le 
cadre de l'OTAN, je m'interroge. 
Loin de moi l'idée, après une telle 
opération, d'effectuer encore un 
séjour à l'hôtel en compagnie des 
collègues avec qui j'avais tout par-
tagé durant quatre mois. C'est 
pourquoi j'insiste pour que les mili-
taires eux-mêmes soient associés 
à l'évaluation du système, ce que la 
ministre fait et cela est positif. L'ini-
tiative est en tout cas trop pré-
cieuse pour la balayer à la suite 
d'un incident mineur.  
 

01.10  Kjell Vander Elst (Open Vld): Collega Aerts, ik ben blij dat u 

zich de trendsetter voelt van het onderwerp. Het is echter niet waar dat 
er nu pas, naar aanleiding van een incident, vragen worden gesteld 
over het decompressieverblijf. Ik heb dat bijvoorbeeld ook gedaan toen 
de componenten naar de commissie zijn gekomen. Het klopt dus echt 
niet dat dit thema enkel leeft op basis van een negatief incident.  
 
Bedankt voor uw zeer duidelijk antwoord, mevrouw de minister. We 
mogen het kind echter niet met het badwater weggooien op basis van 
een geïsoleerd incident. Die mensen hebben zes maanden, zoals col-
lega Weydts gezegd heeft, in een stresssituatie gezeten, in moeilijke 
omstandigheden en met heel veel verantwoordelijkheid. Ik zou mij dan 
ook eens willen laten gaan. Dat moet natuurlijk altijd binnen de perken 
blijven. Het incident moet dus onderzocht worden.  
 
Ik wil echter waarschuwen dat we op basis van één incident heel het 
adaptatiesas of het decompressieverblijf niet op de helling mogen zet-
ten. 
 
Vijf dagen geleden verscheen er nog een artikel op de nieuwswebsite 
van de Belgische Defensie, met als titel "Het adaptatiesas, een onont-
beerlijke tussenstap". U ziet dus dat er consensus bestaat over het feit 
dat dit een goede tussenstap is bij de terugkeer naar huis na een heel 
moeilijke situatie. 
 
Ik neem de opmerking van collega Weydts zeker ter harte. Die evalu-
atie moet worden gemaakt en die enquête moet worden afgenomen bij 

01.10  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Les questions sur le séjour de 
décompression se posaient déjà 
avant l'incident. Il ne faut pas jeter 
le bébé avec l'eau du bain sur la 
base d'un seul fait. Il est logique de 
décompresser, mais sans dépas-
ser les bornes. Le plus important 
est que l'évaluation soit réalisée 
avec les militaires. 
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militairen, bij de mensen die er effectief mee te maken krijgen. Dat pro-
ces is aan de gang, dus ik kan alleen hopen dat de resultaten ervan 
met ons zullen worden gedeeld – ik ga daar ook van uit – en dat we 
het systeem optimaal kunnen gebruiken voor onze militairen. 
 

01.11  Kristien Verbelen (VB): Mevrouw de minister, ik heb het hier 

bewust niet over dat incident gehad, mij gaat het om het initiatief dat 
hier wordt genomen en de evaluatie ervan. Aan de hand van dat ene 
incident alleen kunnen we het niet evalueren. Ik heb van u vernomen 
dat er enquêtes zullen worden gehouden en dat er zal worden geëva-
lueerd, dus ik ben heel benieuwd naar wat we hierover binnen enkele 
maanden zullen horen. 
 

01.11  Kristien Verbelen (VB): 

L'évaluation ne peut être fondée 
sur un seul incident, elle doit être 
large. Je suis curieuse de con-
naître les conclusions des en-
quêtes. 
 

01.12  Kemal Bilmez (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik wil vooral 

nog de nadruk leggen op het feit dat het in een oorlog om mensenle-
vens gaat. Soldaten zijn mee het slachtoffer van beslissingen van een 
kleine elite die we niet aan het front zullen zien. Het zijn de soldaten 
die bijvoorbeeld vier maanden lang onder stress leven en die psycho-
logische trauma's oplopen. 
 
Vandaag moeten we onthouden dat een decompressieverblijf een 
goed instrument is om met stress en trauma's bij militairen om te gaan, 
maar we mogen niet vergeten dat preventie, met andere woorden geen 
oorlog, nog steeds het beste is. 
 

01.12  Kemal Bilmez (PVDA-

PTB): En situation de guerre, des 
vies humaines sont en jeu. Les  
soldats sont également les vic-
times des décisions prises par une 
petite élite que l'on ne voit jamais 
sur le front. Ce sont eux qui subis-
sent les traumatismes et qui en 
gardent quelque chose quand ils 
sont rentrés à la maison. Un séjour 
de décompression est un instru-
ment utile, mais il est encore beau-
coup plus efficace d'éviter les 
guerres. 
 

01.13  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Collega's, het staat buiten kijf dat 

iedereen achter dat decompressieverblijf staat als hulpmiddel voor het 
mentaal welzijn. Ik wil toch opmerken dat ik een aantal vragen hoorde 
die begin november ook al werden gesteld. 
 
Ik ben tevreden over de teneur van ieders betoog. Ik heb goed geluis-
terd naar de uiteenzetting van de heer Weydts en begrijp dat de mili-
tairen op dat moment zo snel mogelijk naar huis willen. Ik heb daar alle 
begrip voor. 
 
We moeten er echter ook over waken dat we niet alleen vanuit de mi-
litairen en louter op basis van persoonlijke enquêtes evalueren. Wij wil-
len hen immers ook beschermen tegen bewezen psychische gezond-
heidsproblemen, wat betekent dat ook de medische evaluatie van dat 
effect cruciaal is. We moeten dus een gezond evenwicht bereiken. Ik 
zie u instemmend knikken, dus ik denk dat we op dezelfde lijn zitten. 
 
Ik wil toch nog een andere kwestie onder de aandacht brengen. De 
decompressieperiode heeft als effect dat het multidisciplinair team voor 
geestelijke gezondheidszorg in ons land tijdens dat verblijf een hele tijd 
gesloten was, omdat nagenoeg alle specialisten ter plaatse waren. De 
militairen die tijdens zo'n periode in eigen land zijn, moeten echter ook 
nog steeds bij dat team terechtkunnen voor hun opvolging. Dat mag 
niet allemaal verschoven worden naar het decompressieverblijf. Net 
daarom heb ik vorige keer ook gevraagd of die decompressieperiode 
een uitbreiding van onze staf vergt. Of die uitbreiding al dan niet nood-
zakelijk is, zullen we eveneens moeten evalueren. 
 

01.13  Staf Aerts (Ecolo-Groen): 

Tout le monde est favorable au sé-
jour de décompression comme me-
sure de soutien au bien-être men-
tal. Après une mission, les mili-
taires souhaitent rentrer chez eux 
le plus rapidement possible, ce qui 
est compréhensible. 
 
Nous devons trouver un équilibre 
entre ces deux aspects et prendre 
en considération à la fois le feed-
back des militaires et les pro-
blèmes psychiques qui auront pu 
être mis en évidence à l'issue de 
ces missions. 
 
En raison de l'organisation de cette 
période de décompression et de la 
présence de l'ensemble des spé-
cialistes à l'étranger, le bureau de 
l'équipe multidisciplinaire de soins 
de santé mentale est resté fermé 
pendant longtemps. Les militaires 
restés en Belgique n'ont pas eu ac-
cès à ces services durant tout ce 
temps. Nous devons donc égale-
ment évaluer la question de savoir 
si l'équipe doit être agrandie. 
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01.14  Christophe Lacroix (PS): Madame la ministre, merci pour vos 

réponses précises.  
 
Comme le collègue de Vooruit, je crois que ces militaires ont vécu des 
situations particulièrement complexes et difficilement soutenables hu-
mainement. À l'avenir, je pense que cela ne fera qu'empirer à cause 
du contexte géopolitique que nous traversons. 
 
Le sas de décompression est une étape mais il faut aussi effectivement 
pouvoir gérer à plus long terme parce que des blessures psycholo-
giques peuvent resurgir longtemps après, parfois même être latentes 
et revenir à un moment particulier.  
 
Le travail qui a été fait pour garantir la Composante médicale et pour 
la nourrir autant que faire se peut, compte tenu des pénuries existantes 
dans certains métiers liés à la médecine, constitue un enjeu structurant 
d'une Défense qui se veut rassembleuse et qui va dans le sens que 
vous aviez indiqué dans votre plan POP. Nous serons très enclins à 
surveiller qu'on ne le détricote pas et qu'on continue à faire du bien-
être de nos militaires, à tous niveaux, une priorité du département.  
 

01.14  Christophe Lacroix (PS): 

Deze militairen hebben hachelijke 
momenten beleefd. Gelet op de  
geopolitieke ontwikkelingen zal het 
alleen maar erger worden. De de-
compressieperiode is één element 
maar we moeten ook de gevolgen 
op middellange en lange termijn 
aanpakken, want psychologische 
wonden kunnen na verloop van tijd 
opnieuw de kop opsteken. Daarbij 
zijn de inspanningen om de Medi-
sche Component te versterken, on-
danks het tekort aan medisch per-
soneel, essentieel. Het welzijn van 
de militairen moet een prioriteit blij-
ven. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 56000743C van de heer Francken wordt op zijn verzoek uitgesteld. 
 

02 Vraag van Alain Yzermans aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De oprichting van het Space 

Security Centre" (56000790C) 

02 Question de Alain Yzermans à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La création du Space Security 

Centre" (56000790C) 
 

02.01  Alain Yzermans (Vooruit): Mevrouw de minister, Vooruit pleit 

voor een veilige samenleving. Die kan worden gerealiseerd door in te 
zetten op een sterke overheid en op sterke allianties voor de collectieve 
verdediging van het Belgische en internationale grondgebied. We doen 
dat op land, op zee, in de lucht en nu ook in de ruimte. 
 
Ik heb een aantal vragen naar aanleiding van de oprichting van het 
Space Security Centre. De eerste reeks van mijn ingediende vragen 
heeft betrekking op de rol van het SSC op het vlak van de ruimtecom-
ponent binnen Defensie, op de monitoring, op de relatie ten opzichte 
van de US Space Force en op de relatie van het SSC ten opzichte van 
de Belgische Luchtcomponent. Ook heb ik vragen over hoe de Belgi-
sche bedrijven de nationale ruimtevaartindustrie kunnen versterken. 
 
Ik zou ook willen ingaan op het snijpunt tussen commercie en de over-
heid op het vlak van de internationale aanpak en de collectivistische 
verdediging via de NAVO en de Europese defensie. Zijn er voldoende 
kaders om de internationale veiligheid op dat niveau te waarborgen? 
Starlink, dat door Elon Musk wordt geleid, wordt steeds meer een poli-
tiek bedrijf. Zijn er momenteel wetgevende kaders, ook internationaal, 
om alle risico’s inzake internationale veiligheid op te vangen? Hoe 
staan we tegenover het risico afhankelijk te worden van een commer-
cieel bedrijf? Welke protocollen worden ingevoerd met betrekking tot 
inmenging met nationale en internationale belangen? Die zaken moe-
ten verder worden onderzocht. Hoe kunnen we garanderen dat de 
ruimte het voorwerp van dialoog blijft en dat er wordt samengewerkt 
om conflicten te vermijden? Conflicten op die schaal kunnen immers 

02.01  Alain Yzermans (Vooruit): 

Une société sûre peut être réalisée 
grâce à un État fort et à des al-
liances fortes pour la défense col-
lective du territoire belge et interna-
tional. Quel rôle le Space Security 
Centre (SSC) joue-t-il au sein de la 
Défense? Quelle est sa relation 
avec l’US Space Force? Comment 
les entreprises belges peuvent-
elles renforcer l’industrie spatiale 
nationale? 
 
Existe-t-il par ailleurs des cadres 
suffisants pour assurer la sécurité 
internationale au sein de l’OTAN et 
de la défense européenne? Existe-
t-il des cadres législatifs pour con-
tenir les risques de convergence 
entre les affaires et les pouvoirs 
publics, comme par exemple Star-
link, qui devient de plus en plus une 
entreprise politisée? Comment 
pouvons-nous garantir que l’es-
pace reste l’objet de dialogue et 
qu’une coopération soit mise en 
place pour éviter les conflits? 
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tot grote problemen leiden en de vraagstukken daarrond moeten wor-
den opgelost. 
 

 

02.02 Minister Ludivine Dedonder: Het Space Security Centre draagt 

bij aan de doelen van de ruimtevaartstrategie van Defensie, namelijk 
de veilige toegang tot ruimtedata en -diensten, de bescherming van de 
eigen infrastructuur in de ruimte, het behoud van een veilige, stabiele 
en duurzame ruimte en het in kaart brengen van risico's en bedreigin-
gen in de ruimte. 
 
Het centrum bevindt zich momenteel in de initiële ontwikkelingsfase. 
De initiële operationele capaciteit met focus op Space Situational Awa-
reness en het bewaken van navigatiesystemen wordt in 2026 ver-
wacht. De volwaardige operationele capaciteit is voor 2029 gepland. 
 
De controle van de ontwikkeling van het centrum is identiek aan de 
ontwikkeling van de andere capaciteiten binnen Defensie. Een speci-
fiek projectteam staat onder het toezicht van het ACO Transformation, 
dat op zijn beurt de vooruitgang aan de chef van Defensie rapporteert. 
 
Hoewel de oprichting van de US Space Force de Europese landen in-
spireerde om nationale centra op te richten en de strategie te bepalen, 
beschikte Defensie voordien al over expertise op het vlak van inlichtin-
gen via satellietbeelden en ruimteweer. 
 
Het centrum onderhoudt nauwe banden met partners zoals de VS, 
Frankrijk, Nederland, Luxemburg, de EU en de NAVO. Met de VS heeft 
Defensie een overeenkomst voor de uitwisseling van informatie op het 
gebied van ruimtebewaking, met inbegrip van de deelname aan oefe-
ningen. 
 
Daarnaast heeft Defensie personeel op post in het NATO Space Ope-
rations Centre in Ramstein en het NATO Space Centre of Excellence 
in Toulouse. Dat faciliteert de toegang tot NAVO-producten en -dien-
sten en ondersteunt de opbouw van het SSC. 
 
Het centrum maakt deel uit van de Air & Space Component. Hun acti-
viteiten zijn via het commando van de Air & Space Component geïnte-
greerd in de structuur van de Belgische Defensie. 
 
Het STAR-plan stelt twee concrete projecten voorop inzake Space Si-
tuational Awareness. Ten eerste, de installatie van een telescoop op 
Antarctica in 2027 of 2028. 
 
Dit project, in samenwerking met de International Polar Foundation, 
heeft als doel het opvolgen van ruimtepuin. 
 
Een tweede project, op langere termijn, is de ontwikkeling van senso-
ren aan boord van satellieten waarbij Belgische bedrijven betrokken 
zijn. Om satellietsystemen te beschermen tegen externe dreigingen 
werden beveiligingsprocessen onderzocht en geïntegreerd in de aan-
koop- en ontwikkelingsprotocollen van satellietcapaciteit. 
 
Naast een goede cryptografische beveiliging behelst dit tevens de 
ruimtebewaking met soevereine middelen en met de steun van onze 
partners. 
 

02.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Le SSC contribue à at-
teindre des objectifs spatiaux tels 
que la fourniture d'un accès sécu-
risé aux données et aux services 
spatiaux, la protection de nos 
propres infrastructures spatiales et 
l'identification des risques. La ca-
pacité opérationnelle initiale axée 
sur le Space Situational Awa-
reness et la surveillance des sys-
tèmes de navigation est prévue 
pour 2026, la pleine capacité étant 
quant à elle prévue pour 2029. Une 
équipe de projet spécifique a été 
placée sous la surveillance du 
Commandement allié Opérations 
Transformation qui, à son tour, 
rend compte des avancées au chef 
d'état-major de la Défense. 
 
Le SCC entretient des contacts 
étroits avec les partenaires tels que 
les États-Unis, la France, les Pays-
Bas, le Luxembourg, l'Union euro-
péenne et l'OTAN. La Défense a 
conclu un accord d'échange 
d'informations avec les États-Unis 
et dispose par ailleurs de person-
nel en poste au Centre d'opéra-
tions spatiales de l'OTAN à Rams-
tein ainsi qu'au Centre d'excellence 
spatial de l'OTAN à Toulouse. 
 
Le centre fait partie de la Compo-
sante Air & Space. 
 
Le plan STAR prévoit deux projets 
concrets en matière de Space Si-
tuational Awareness: l'installation 
d'un télescope dans l'Antarctique 
en 2027 ou en 2028 et le dévelop-
pement de capteurs à bord des sa-
tellites, projets auxquels sont asso-
ciées des entreprises belges. 
 
La perturbation de la recherche 
scientifique par des satellites com-
merciaux ne relève pas des com-
pétences du SSC. La constellation 
Starlink offre une connectivité qua-
siment mondiale, mais pour des 
raisons de sécurité, les moyens 
commerciaux ne pourront jamais 



CRIV 56 COM 044 27/11/2024  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

11 

De verstoring van wetenschappelijk onderzoek door commerciële sa-
tellieten valt niet onder de bevoegdheden van het Space Security Cen-
tre. De Starlinkconstellatie biedt nagenoeg wereldwijde connectiviteit. 
Dergelijke commerciële middelen kunnen militaire satellietsystemen 
aanvullen, maar uit veiligheidsoverwegingen kunnen ze die niet ver-
vangen. Een hybride oplossing wordt overwogen voor de ontwikkeling 
van minder gevoelige satellietcommunicatie tegen 2030. 
 
Er is een internationale trend om het juridische kader voor de ruimte te 
versterken. Defensie werkt ter zake op verschillende internationale fora 
mee aan de regulering van commerciële ruimtevaartactiviteiten en van 
hun impact op wetenschappelijk onderzoek en op defensieoperaties. 
Defensie staat hiervoor in nauw contact met andere overheidsdien-
sten. 
 

remplacer les systèmes satelli-
taires militaires. Une solution hy-
bride est envisagée pour le déve-
loppement de communications 
moins sensibles par satellite d'ici 
à 2030. La tendance internationale 
est au renforcement du cadre juri-
dique relatif à l'espace. La Défense 
y contribue. 
 

02.03  Alain Yzermans (Vooruit): Mevrouw de minister, ik dank u voor 

het antwoord.  
 
Ik hoor dat het gaat om een eerste fase. Het concept is nog prematuur. 
Ik begrijp ook dat er een aantal concrete projecten zijn opgezet. 
 
Ik wil toch benadrukken dat het snijpunt tussen commercie en grote 
allianties een zorgvuldige en permanente afweging op het vlak van ri-
sico's vraagt, zeker als het gaat over commerciële bedrijven in strate-
gische sectoren zoals ruimtevaart en defensie. Onze fractie vindt het 
belangrijk dat kaders verder ontwikkeld blijven worden en internatio-
nale normen en regels uitgevaardigd blijven worden. Het is belangrijk 
dat we weten dat er een strikte scheiding is tussen alles wat te maken 
heeft met algemene veiligheid en strikte procedures in defensie. Zeker 
in een interplanetaire geopolitieke situatie moet dit zeker kort worden 
blijven opgevolgd. 
 

02.03  Alain Yzermans (Vooruit): 

Lorsqu'on se situe à la jonction 
entre les aspects commerciaux et 
les grandes alliances, il convient de 
réaliser une analyse soigneuse et 
permanente des risques, en parti-
culier lorsqu'il s'agit d'entreprises 
commerciales actives dans des 
secteurs stratégiques tels que le 
spatial et la défense. Il est impor-
tant d'établir des cadres ainsi que 
des normes et des règles interna-
tionales. Il convient d'opérer une 
nette distinction entre la sécurité 
générale et des procédures en ma-
tière de défense qui sont strictes. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De stand van zaken met betrek-

king tot Reboot4You" (56000793C) 

03 Question de Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'état des lieux en ce qui concerne 

Reboot4You" (56000793C) 
 

03.01  Annick Ponthier (VB): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de mi-

nister, een maand geleden bezocht koning Filip de dienst Collectief Nut 
in Leopoldsburg. In het kader van die dienst wordt daar het initiatief 
Reboot4You opgezet, met als bedoeling onder meer om zogenaamde 
NEET-jongeren, jongeren not in employment, education or training, te 
laten kennismaken met Defensie door hen vaardigheden aan te leren 
die ze eventueel ook op de arbeidsmarkt kunnen inzetten. Dat traject 
omvat een half jaar, waarbij niet alleen vaardigheden, maar ook een 
werkmentaliteit worden aangeleerd. Eerst leert men in groep allerlei 
vakken, zoals koken en lassen, en daarna loopt men stage in een be-
paalde sectie bij het leger. 
 
Bedrijven azen echter ook op de jonge rekruten die daaraan deelne-
men. De technologiekoepel Agoria heeft daar gesteld dat onder die 
jongeren ook gezocht wordt om knelpuntberoepen in te vullen. 
 
Mevrouw de minister, hoe verloopt de samenwerking met Agoria en de 

03.01  Annick Ponthier (VB): Le 

projet Reboot4You a été lancé 
dans le cadre du service d'utilité 
collective. Il permet à la Défense 
d'offrir à des jeunes qui ne travail-
lent pas et qui ne poursuivent pas 
non plus d'études ou de formation 
la possibilité d'acquérir certaines 
compétences et une disposition au 
travail. Agoria a toutefois indiqué 
que ces jeunes sont également re-
cherchés pour pallier le manque de 
personnel dans les métiers en pé-
nurie. 
 
Comment se déroule la coopéra-
tion avec Agoria et avec les entre-
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bedrijfswereld inzake de vrijwillige dienst van Collectief Nut? Waar zul-
len die jongeren vooral instromen of toestromen, hoofdzakelijk Defen-
sie of toch eerder de private sector? Kan Defensie concurreren met de 
bedrijfswereld in het aantrekken van die jongeren? Worden daarvan op 
dit moment al cijfers bijgehouden? Kunt u al inschatten welk effect Re-
boot4You zal hebben op de rekruteringscijfers? 
 

prises? Les jeunes participants re-
joignent-ils surtout la Défense ou le 
secteur privé? La Défense est-elle 
en mesure d'attirer ces jeunes et 
de rivaliser avec le monde des en-
treprises? Quelle incidence Re-
boot4You aura-t-il sur les chiffres 
de recrutement? 
 

03.02 Minister Ludivine Dedonder: De doelstellingen van de vrijwil-

lige dienst van Collectief Nut zijn drieledig. Een eerste doel is de maat-
schappelijke rol van Defensie versterken door jonge werkzoekenden 
die onervaren, laaggeschoold en ongevoelig zijn voor de arbeidsmarkt 
een kans te bieden op integratie of re-integratie en hen tegelijkertijd het 
gevoel te geven nuttig te zijn binnen de gemeenschap. Een tweede 
doel is de ontwikkeling van het individueel en collectief potentieel, als-
ook een geest van solidariteit en menselijke relaties door ad-hoconder-
steuning binnen Defensie. Een derde doel is de stimulatie van beroe-
pen die kunnen bijdragen aan de wervingsreserve bij Defensie. 
 
De samenwerking met de partners binnen Reboot4You, waaronder 
Agoria, verloopt op een constructieve manier. Het hoofddoel van Re-
boot4You is om kansen te bieden aan jongeren. 
 
De return on investment door de rekrutering van die jongeren is voor 
alle partners van secundair belang. De jongeren die startten met de 
eerste sessie van de vrijwillige dienst van collectief nut, hebben op 
4 oktober Defensie verlaten. Op dat moment waren er, op een totaal 
van 33 starters, 10 die het programma ofwel vroegtijdig ofwel zonder 
concrete piste inzake beroepsopportuniteiten verlaten hadden. Er wa-
ren op dat moment echter al twee jongeren bij Defensie aan de slag 
als kandidaat-militair en vijf als burger in het Rosettastatuut. Verder 
wachtten nog twee jongeren op de resultaten van de selectie als kan-
didaat-militair en twee jongeren als burger in het Rosettastatuut. Zeven 
anderen vonden een job via een uitzendbureau. Nog vijf anderen von-
den een job in verschillende sectoren, bijvoorbeeld bij een fastfoodke-
ten of een bandencentrale.  
 
Het is nog te vroeg om de effecten op de rekruteringscijfers te meten. 
Wij zien wel dat vanuit deze eerste sessie bijna 70 % van de jongeren 
een job heeft gevonden of uitzicht heeft op een job, waarvan meer dan 
30 % bij Defensie.  
 

03.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Le service volontaire d'utilité 
collective vise à offrir à des deman-
deurs d'emploi inexpérimentés et 
peu qualifiés la chance d'intégrer 
ou de réintégrer le marché de l'em-
ploi. Il a également pour but de dé-
velopper le potentiel individuel et 
collectif ainsi que la solidarité au 
sein de la Défense, et s'attache à 
promouvoir les métiers qui peuvent 
servir à la réserve de recrutement 
de la Défense. La coopération avec 
des partenaires tels qu'Agoria est 
constructive.   
 
Offrir des opportunités aux jeunes 
est l’objectif principal, le retour sur 
investissement est secondaire. Les 
jeunes ayant participé à la pre-
mière session du projet ont quitté la 
Défense le 4 octobre. Près de 
70 % des participants ont trouvé un 
emploi ou ont des perspectives 
d'emploi, dont plus de 30 % à la 
Défense. 
 

03.03  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, het is goed om 

dergelijke initiatieven bij Defensie en in de samenleving goed op te vol-
gen. Cijfers zeggen natuurlijk niet alles. Achter elk cijfer zit ook een 
persoon. En dat kan soms gevoelig liggen, omdat het over moeilijk in-
zetbare jongeren of moeilijk integreerbare jongeren gaat. Als daar suc-
cesverhalen uit voortkomen, is dat alleen maar toe te juichen. Het is 
momenteel echter misschien nog iets te vroeg om een algemeen beeld 
te vormen. Ik zal daar in de toekomst zeker op terugkomen. 
 

03.03  Annick Ponthier (VB): Il 

s'agit souvent de jeunes difficiles à 
intégrer. C'est pourquoi je salue 
chacune de ces réussites. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De 400 miljard euro EU-inves-

teringen in een Europese defensie" (56000941C) 
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04 Question de Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les 400 milliards d'euros d'inves-

tissements de l'UE dans une défense européenne" (56000941C) 
 

04.01  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, de overdonde-

rende overwinning van Donald Trump in de Verenigde Staten bete-
kende een tweede wake-upcall voor de Europese beleidsmakers. Een 
eerste kregen we al bij de inval van Rusland in Oekraïne. Het signaal 
is duidelijk: onze Europese veiligheid heeft sinds de Tweede Wereld-
oorlog nog nooit zo onder druk gestaan. We kunnen ons niet blijven 
nestelen onder de Amerikaanse paraplu, maar zullen onze eigen boon-
tjes moeten doppen, zeker op het vlak van veiligheid en defensie. 
 
De Europese Unie heeft dat signaal gekregen en we moeten bekijken 
hoe dat zal worden beantwoord. De EU heeft gezegd sneller werk te 
willen maken van nieuwe investeringen. Zo zal men 392 miljard euro 
uit de Europese cohesiefondsen omleiden voor de financiering van 
dual-use goederen. Men denkt daarbij aan infrastructuur voor militaire 
mobiliteit, maar ook aan financiering van drones en munitie- en wapen-
productie. Het geld uit die fondsen is normaal bedoeld voor investerin-
gen in achtergestelde regio's, maar kan nu flexibeler worden aange-
wend. 
 
Duitsland maakt aanspraak op 39 miljard van die cohesiefondsen, tot 
en met 2027. Wat betekent dat voor België? Hoeveel geld uit die co-
hesiefondsen zal België eventueel ontvangen? Zal België dat ook 
daadwerkelijk investeren in defensie en veiligheid? Hebt u plannen om 
daarmee concrete projecten te ondersteunen? Kunt u dat toelichten? 
Waren er al plannen om dat geld anders in te zetten in België? Zo ja, 
welke? 
 

04.01  Annick Ponthier (VB): De-

puis la Seconde Guerre mondiale, 
la sécurité européenne n’a jamais 
été soumise à une telle pression 
qu’aujourd’hui. Avec l’élection de 
Donald Trump, se ferme le para-
pluie américain sous lequel nous 
nous abritons depuis si longtemps. 
L'UE a annoncé vouloir investir 
plus rapidement dans la défense et 
la sécurité. L'objectif est de trans-
férer 392 milliards d’euros des 
fonds de cohésion vers le finance-
ment d’infrastructures pour la mo-
bilité militaire, les drones et la pro-
duction de munitions et d’armes. 
L'Allemagne revendique 39 mil-
liards d'euros de ces fonds de co-
hésion.  
 
Quel montant la Belgique peut-elle 
réclamer? Comment notre pays af-
fectera-t-il ce montant? 
 

04.02 Minister Ludivine Dedonder: Mevrouw Ponthier, er is momen-

teel geen officiële mededeling van de Europese Commissie over de 
herverdeling van de Europese structuurfondsen, waaronder het cohe-
siefonds, en de mogelijke verdeling ervan tussen de lidstaten. Dit hangt 
af van verdere onderhandelingen op Europees niveau en de concrete 
modaliteiten die de Europese Commissie zal vastleggen. België is 
evenwel betrokken bij deze besprekingen en volgt ze van nabij op. 
 
De verdeling van de Europese structuurfondsen is in België een ge-
deelde verantwoordelijkheid tussen het federale en regionale niveau. 
Voorheen waren de Belgische cohesiefondsen voornamelijk bestemd 
voor regionale ontwikkeling, met de focus op economische groei, werk-
gelegenheid en sociale cohesie in achtergestelde gebieden. De pre-
cieze plannen verschillen per regio. Investeringen in openbaar vervoer, 
stadsvernieuwing en opleidingstrajecten zijn enkele voorbeelden. Als 
de heroriëntering van die fondsen naar defensieprojecten wordt door-
gevoerd, zal dat steeds in overleg moeten gebeuren met de regionale 
overheden, om een evenwicht te behouden tussen de verschillende 
doelstellingen van de cohesiefondsen. 
 

04.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Officiellement, la Commis-
sion européenne n'a encore rien 
annoncé concernant la redistribu-
tion des fonds structurels euro-
péens. Des discussions sont en 
cours, auxquelles la Belgique parti-
cipe. 
 
Les niveaux fédéral et régional se 
partagent les fonds structurels eu-
ropéens. Auparavant, les fonds de 
cohésion étaient principalement 
consacrés au développement ré-
gional dans des zones défavori-
sées. L'affectation précise diffère 
par région. Un transfert de budgets 
ne pourra donc avoir lieu qu'en 
concertation avec les régions.  
 

04.03  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, op dit moment is 

er dus nog geen officieel bericht namens de EU om wat dan ook toe te 
kennen aan België. Mochten ze dat wel overwegen – en we zullen dat 
net als u, zolang u nog minister bent, verder opvolgen – is het heel 
belangrijk dat er een officiële toekenning komt en dat er ook concrete 
modaliteiten worden vastgelegd. 
 
In mijn vraag had ik het over infrastructuur voor militaire mobiliteit. In 

04.03  Annick Ponthier (VB): J'es-

père qu'une attribution officielle in-
terviendra bientôt et que des mo-
dalités concrètes seront définies. 
Peut-être pouvons-nous intégrer 
une partie de ce budget dans le 
budget global de la défense afin de 
nous rapprocher malgré tout de 
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het kader van het enablement naar andere NAVO-partners toe, kunnen 
we die middelen misschien wel integreren in het algemene defensie-
budget. Er zijn stemmen die in de richting gaan van een integratie in 
de toenaderingspoging om binnen enkele jaren toch tot de 2 %-norm 
te komen. Ik geef het maar mee, maar u hebt er ongetwijfeld al voor 
mij aan gedacht om dat op die manier te implementeren. Dit wordt dus 
vervolgd. 
 

l'objectif de 2 %. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

05 Question de Stéphane Lasseaux à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le soutien à l’armée libanaise" 

(56001014C) 

05 Vraag van Stéphane Lasseaux aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Steun voor het Libanese 

leger" (56001014C) 
 

05.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Madame la ministre, tout 

futur accord de cessez-le-feu au Liban impliquera sans doute l'entrée 
en application de la résolution 1701 du Conseil de sécurité des Nations 
Unies. Cette résolution implique le déploiement de l’armée libanaise 
dans le sud du pays. Lors d’une récente audition devant ce Parlement, 
l’ambassadeur du Liban auprès de la Belgique a souligné la faiblesse 
des moyens de cette armée. Il faut reconnaître que celle-ci n’a pas les 
moyens de s’imposer face au Hezbollah. 
 
En septembre dernier, le Conseil de l’Union européenne a adopté la 
décision (PESC) 2024/2496 du Conseil du 23 septembre 2024 relative 
à une mesure d’assistance au titre de la facilité européenne pour la 
paix afin de soutenir les forces armées libanaises. Cette assistance 
reste cependant limitée car elle finance des types d’équipements qui 
n'ont pas été conçus pour libérer une force létale, soit: le matériel mé-
dical et le soutien aux structures médicales; le matériel de génie; les 
fournitures et équipements individuels destinés au personnel militaire. 
La mesure d’assistance finance également des fournitures et services 
connexes, y compris la formation technique, si nécessaire. 
 
Madame la ministre, la Défense belge va-t-elle participer à la mise en 
œuvre de cette décision? Un soutien supplémentaire a-t-il déjà été en-
visagé à l'échelle européenne? La Belgique a-t-elle déjà soutenu les 
forces armées libanaises de manière bilatérale ou envisage-t-elle de le 
faire? 
 

05.01  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): Met elk toekomstig 
staakt-het-vuren in Libanon moet 
uitvoering gegeven worden aan 
VN-resolutie 1701, waarin opge-
roepen wordt tot de inzet van het 
Libanese leger in het zuiden van 
het land. Het Libanese leger be-
schikt echter niet over de middelen 
om zich tegenover Hezbollah te 
doen gelden. 
 
Op 23 september heeft de Raad 
van de EU beslissing 2024/2496 
aangenomen om het Libanese le-
ger te ondersteunen door de finan-
ciering van niet-dodelijk materieel. 
 
Zal de Belgische Defensie aan de 
tenuitvoerlegging van die beslis-
sing deelnemen? Werd er op Euro-
pees niveau al nagedacht over mo-
gelijke bijkomende steun? Heeft 
ons land het Libanese leger al bila-
terale steun geboden? 
 

05.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Lasseaux, le 23 sep-

tembre dernier, le Conseil de l'Union européenne a adopté une deu-
xième mesure d'assistance au titre de la facilité européenne pour la 
paix afin de soutenir les forces armées libanaises, et ce à hauteur de 
15 millions d'euros. La Défense n'est pas directement impliquée dans 
l'exécution de cette mesure. Les contributions des États membres, 
dont celle de la Belgique, sont déterminées sur la base d'une clef de 
répartition calculée à partir du revenu national brut. 
 
Un soutien européen supplémentaire pourrait être envisagé dans le 
cadre des discussions stratégiques au Military Technical Committee 
for Lebanon, surtout si un cessez-le-feu au Liban permet une applica-
tion rapide de la résolution 1701 du Conseil de sécurité des Nations 
Unies.  
 

05.02 Minister Ludivine Dedon-

der: De Raad van de EU heeft een 
tweede steunmaatregel van 15 mil-
joen euro goedgekeurd in het ka-
der van de Europese Vredesfacili-
teit. Defensie is hier niet recht-
streeks bij betrokken. De bijdrage 
van elk land wordt berekend naar 
rato van het bruto nationaal inko-
men. Bijkomende steun is een op-
tie, vooral als een staakt-het-vuren 
het mogelijk maakt om resolutie 
1701 toe te passen.  
 
Tijdens de internationale conferen-
tie voor steun aan Libanon op 
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À la Conférence internationale de soutien à la population et à la sou-
veraineté du Liban, qui s'est tenue à Paris le 24 octobre dernier, la Bel-
gique a annoncé une contribution de deux millions d'euros au Plan de 
réponse à la crise au Liban à travers le Programme des Nations Unies 
pour le Développement, ainsi qu'une livraison via le mécanisme B-
FAST d'équipement médical et de tentes, pour laquelle la Défense a 
mis un avion à disposition.  
 
Toutes les demandes d'aide venant des forces armées libanaises fe-
ront bien évidemment l'objet d'une analyse par la Défense.  
 

24 oktober heeft ons land aange-
kondigd dat het 2 miljoen euro zal 
bijdragen aan het Lebanon Crisis 
Response Plan via het UNDP, en 
dat het per vliegtuig tenten en me-
dische apparatuur ter plaatse zal 
brengen. 
 
Hulpvragen van het Libanese leger 
zullen door Defensie onderzocht 
worden. 
 

05.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Merci, madame la mi-

nistre, pour vos réponses.  
 
L'actualité toute récente nous informe qu'un accord de cessez-le-feu 
au Liban est maintenant intervenu. Je ne peux que m'en réjouir. Il fau-
dra construire sur cette base un déploiement efficace de l'armée liba-
naise dans le sud; cela est essentiel. 
 
C'est seulement quand les institutions de l'État souverain libanais con-
trôleront leurs frontières que la paix pourra être ramenée. Le monopole 
de la force doit être entre les mains de l'État libanais et non aux mains 
des milices. Le soutien européen à l'armée libanaise doit se renforcer. 
La France va le faire, d'après ce que j'ai pu entendre ce matin. Josep 
Borrell avait aussi rencontré le chef de l'armée libanaise lors de sa der-
nière tournée au Proche-Orient et lui a donné son soutien. Les tirs 
israéliens sur les positions de l'armée sont inacceptables. 
 

05.03  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): Er is vandaag een 
staakt-het-vuren ingegaan in Liba-
non, op grond waarvan het Liba-
nese leger efficiënt zal moeten 
worden ingezet in het zuiden. Er 
zal pas weer vrede heersen als de 
grenzen gecontroleerd worden 
door de soevereine Libanese 
Staat, die het geweldsmonopolie 
moet hebben. De Europese steun 
aan het Libanese leger moet wor-
den opgevoerd. De Israëlische be-
schietingen op Libanese militairen 
zijn onaanvaardbaar. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

06 Question de Stéphane Lasseaux à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'accès aux installations et 

infrastructures militaires de la Défense" (56001017C) 

06 Vraag van Stéphane Lasseaux aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De toegang tot de militaire 

faciliteiten en infrastructuur van Defensie" (56001017C) 
 

06.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Madame la ministre, lors 

d’une récente conversation avec des autorités militaires de la base de 
Florennes, j’ai cru comprendre qu’une partie des nouvelles infrastruc-
tures liées aux F-35 auront un accès extrêmement restreint. Même la 
ministre n’y aurait pas accès. Ce serait une exigence américaine. 
 
Je peux comprendre des limitations d’accès aux installations militaires 
américaines en Belgique ou lorsqu’il s’agit d’armes américaines. Ce-
pendant, je ne comprends pas que la ministre de la Défense puisse 
être interdite d’accès à des infrastructures belges, s’occupant de l’en-
tretien d’avions militaires qui sont la pleine propriété de la Belgique. De 
même, moyennant certains contrôles de sécurité, les représentants de 
la nation, spécialement les membres de cette commission, devraient 
pouvoir avoir l’occasion de visiter les installations militaires belges, en 
bonne entente avec la Défense. 
 
Madame la ministre, pouvez-vous confirmer la réalité de l’impossibilité 
pour vous d’accéder à une partie des installations liées aux F-35 à Flo-
rennes et donc, par la suite, à Kleine-Brogel? 
 
Existe-t-il d’autres sites avec ce type de limitation d’accès? 

06.01  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): Een deel van de nieuwe 
infrastructuur voor de F-35's op de 
luchtmachtbasis Florennes zal ui-
terst beperkt toegankelijk zijn. Ik 
kan begrijpen dat er beperkingen 
gelden voor Amerikaanse militaire 
installaties of wapens in België, 
maar niet dat de minister van De-
fensie geen toegang zou kunnen 
krijgen tot Belgische infrastructuur 
waarin militaire vliegtuigen die ei-
gendom zijn van België onderhou-
den worden. De vertegenwoordi-
gers van de Natie en in het bijzon-
der de leden van deze commissie 
zouden eveneens de Belgische mi-
litaire installaties moeten kunnen 
bezoeken.  
 
Bevestigt u die beperkte toegang? 
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Quelles sont les règles applicables en général pour l’accès des élus du 
Parlement fédéral et spécialement des membres de cette commission 
aux installations et infrastructures de la Défense? 
 

Zijn er nog andere sites waar der-
gelijke beperkingen toegepast wor-
den? Wat zijn de regels inzake de 
toegang van parlementsleden tot 
installaties en infrastructuur van 
Defensie?  
 

06.02  Ludivine Dedonder, ministre: Je vais vous rassurer, monsieur 

Lasseaux. L'accès aux infrastructures liées aux F-35 à Florennes et à 
Kleine-Brogel sera conditionné à la présentation des autorisations de 
sécurité appropriées. Ces exigences découlent de normes de sécurité 
strictes, applicables aux installations sensibles. En tant que ministre de 
la Défense, je remplis bel et bien ces exigences. Moyennant cette auto-
risation de sécurité à présenter, j'y ai accès. 
 
D'autres installations de la Défense sont également soumises à des 
restrictions similaires, conformément aux exigences de sécurité natio-
nales et aux engagements internationaux. Il s'agit notamment des sites 
stratégiques ou abritant des technologies sensibles. Les règles géné-
rales précitées valent également pour l'accès des députés aux infras-
tructures de la Défense. Celles-ci imposent une vérification préalable 
des autorisations de sécurité. Moyennant une vérification positive, 
vous pouvez y accéder. 
 

06.02 Minister Ludivine Dedon-

der: De toegang tot de infrastruc-
tuur voor de F-35's in Florennes en 
Kleine-Brogel zal mogelijk zijn op 
voorwaarde dat men over een vei-
ligheidsmachtiging beschikt, zoals 
dat ook geldt voor gevoelige instal-
laties. Ook parlementsleden moe-
ten daaraan beantwoorden. Als mi-
nister van Defensie voldoe ik aan 
die vereisten. Voor andere installa-
ties van Defensie gelden soortge-
lijke beperkingen, zoals bijvoor-
beeld de strategische sites of sites 
waar gevoelige technologie opge-
steld staat.  
 

06.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Merci de me rassurer et 

merci pour vos réponses.  
 
Vous pourriez donc visiter ces installations. Toutefois il est clair qu'il 
faut en effet des contrôles de sécurité importants. Nous sommes bien 
conscients qu'il s'agit de matériel très sensible. Mais il est aussi impor-
tant que les élus puissent effectuer leur contrôle comme il se doit. Nous 
espérons en effet pouvoir bénéficier de cet accord de sécurité pour 
pouvoir y accéder. 
 

06.03  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): Ik dank u voor uw ge-
ruststellend antwoord. Voor dat ge-
voelige materiaal zijn inderdaad 
strikte veiligheidscontroles vereist, 
maar de verkozenen moeten hun 
controlefunctie wel kunnen uitoefe-
nen.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

07 Question de Luc Frank à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La préparation de la population belge 

en cas de conflit ou de crise sécuritaire majeure" (56001018C) 

07 Vraag van Luc Frank aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het voorbereiden van de Belgische 

bevolking op een groot conflict of een ernstige veiligheidscrisis" (56001018C) 
 

07.01  Luc Frank (Les Engagés): Madame la ministre, le lundi 18 no-

vembre, le gouvernement suédois a commencé à envoyer quelque 
cinq millions de brochures à ses habitants, les encourageant à se pré-
parer face à l'éventualité d'une guerre. La Finlande a en même temps 
lancé un site web avec des conseils de préparation similaires. 
 
Ces deux États ont toujours eu une politique de préparation maximale 
de leur population face aux risques de conflit, spécialement durant la 
Guerre froide. Ils considéraient que c'était une politique essentielle 
pour assurer leur souveraineté et leur neutralité ainsi que pour dissua-
der des adversaires potentiels.  
 
La Belgique n'a historiquement jamais eu une politique aussi globale. 
Pourtant, elle constitue depuis longtemps une cible privilégiée pour 
tout adversaire, vu sa situation géographique centrale, par la présence 
des institutions de l'OTAN et par ses infrastructures de communication, 

07.01  Luc Frank (Les Engagés): 

Op 18 november heeft de Zweedse 
regering 5 miljoen folders naar 
haar burgers gestuurd om hen aan 
te moedigen zich op een mogelijke 
oorlog voor te bereiden. Finland 
geeft zijn inwoners op een website 
vergelijkbare instructies om zich op 
een conflict voor te bereiden. Deze 
twee landen hebben een traditie 
om hun bevolking zo goed mogelijk 
voor te bereiden, die teruggaat tot 
de Koude Oorlog.  
 
Hoewel België die traditie niet kent, 
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tel le port d'Anvers. 
 
Madame la ministre, la nouvelle situation mondiale ne demande-t-elle 
pas une politique volontariste pour renforcer la résilience de la popula-
tion et de la société belge en cas de conflit? Ne serait-il pas temps de 
préparer la population et la société belge au risque d'attaques par des 
armes de destruction massive, des armes conventionnelles, des sabo-
tages, des cyberattaques et par la désinformation? La Défense a-t-elle 
envisagé de développer des outils dans ce sens avec d'autres dépar-
tements, dont la SPF Intérieur? 
 

is het niettemin een belangrijk doel-
wit, vooral door de aanwezigheid 
van de NAVO en de communicatie-
infrastructuur, zoals de haven van 
Antwerpen.  
 
Vereist de nieuwe globale situatie 
niet dat de weerbaarheid van de 
bevolking in geval van een conflict 
versterkt moet worden? Moet de 
samenleving niet voorbereid wor-
den op de risico's van nucleaire of 
conventionele aanvallen, sabo-
tage, cyberaanvallen enz.? Zal De-
fensie hiervoor instrumenten ont-
wikkelen, met name in samenwer-
king met de FOD Binnenlandse Za-
ken?  
 

07.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Frank, en tant que 

pays hôte d'installations de l'Union européenne et de l'OTAN, la Bel-
gique porte une responsabilité supplémentaire. 
 
Il est essentiel que nous soyons capables de mobiliser tous les niveaux 
de pouvoir ainsi que l'ensemble de la société en vue de préparer et, le 
cas échéant, de proposer une réponse coordonnée et cohérente aux 
menaces potentielles qui pèsent contre nous. 
 
À ce titre, la Défense s'associe étroitement aux travaux du Centre de 
crise national du SPF Intérieur visant à développer un plan de rési-
lience interfédéral. Celui-ci se basera notamment sur des exigences 
clés qui mettront en évidence la nécessité de maintenir la continuité 
des pouvoirs publics et des services publics essentiels ainsi que de 
garantir les approvisionnements énergétiques, en vivres et en eau. 
 
Il s'agira aussi d'être capables de gérer efficacement des mouvements 
incontrôlés de personnes, de prendre en charge un grand nombre de 
victimes, de protéger les systèmes de communication civils ou encore 
de faire en sorte que les systèmes de transport, les secteurs financier, 
économique et scientifique ainsi que la société dans son ensemble 
puissent continuer à fonctionner. 
 
Le Centre de crise national est responsable de la planification d'ur-
gence et de la gestion de crise.  
 
La Défense se tient prête à répondre aux demandes du gouvernement 
et à mettre ses moyens à disposition. 
 

07.02 Minister Ludivine Dedon-

der: Als gastland voor de EU- en 
NAVO-faciliteiten moet België in 
staat zijn om alle overheids- en 
maatschappelijke niveaus te mobi-
liseren teneinde een gecoördi-
neerd antwoord op potentiële drei-
gingen voor te bereiden en te bie-
den.  
 
Defensie werkt samen met het Na-
tionaal Crisiscentrum van de FOD 
Binnenlandse Zaken om een inter-
federaal weerbaarheidsplan te ont-
wikkelen. Het zal zich toespitsen 
op de noodzaak om de continuïteit 
van de overheid en de openbare 
diensten te handhaven en de  
energie- en voedselbevoorrading 
te garanderen.  
 
We zullen ook in staat moeten zijn 
om uitbraken van paniek te beheer-
sen, de slachtoffers op te vangen, 
de communicatiesystemen te be-
schermen en de werking van de 
transportsystemen, de economi-
sche sector en de samenleving in 
haar geheel te garanderen. Het cri-
siscentrum is verantwoordelijk voor 
de noodplanning en het crisisma-
nagement.  
 
Defensie staat klaar om op de ver-
zoeken van de regering in te gaan 
en de nodige middelen ter beschik-
king te stellen. 
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07.03  Luc Frank (Les Engagés): Madame la ministre, merci beau-

coup pour votre réponse.  
 
Certes, il importe de ne pas faire paniquer la population. Mais, revenant 
du Canada où s'est tenue l'Assemblée parlementaire de l'OTAN, je 
pense qu'il est important, d'une certaine façon, de parler directement 
et avec franc-parler. Une campagne de communication est donc effec-
tivement nécessaire. 
 
La préparation de la cohésion et de la résilience d'une société est im-
portante dans un contexte de conflit. En tirant les leçons de l'Histoire, 
il faut éviter de répéter les erreurs commises en 1940 lorsque la France 
et le Royaume-Uni ont communiqué de façon différente. C'est pourquoi 
le prochain gouvernement devra établir un plan de préparation et de 
résilience en lien direct avec la Défense, comme vous l'avez d'ailleurs 
proposé, qui est à même d'évaluer et de définir les risques. Une large 
participation de tous les acteurs de la société sera indispensable. Par 
ailleurs, je suis convaincu que, réalisé intelligemment, cela pourrait 
même avoir un impact positif sur la cohésion nationale de manière plus 
générale. 
 

07.03  Luc Frank (Les Engagés): 

De parlementaire assemblee van 
de NAVO heeft gewezen op de 
noodzaak om een en ander klaar 
en duidelijk te benoemen. Er moet 
een communicatiecampagne wor-
den opgezet. We mogen de vergis-
singen van 1940, toen Frankrijk en 
het Verenigd Koninkrijk elk op een 
andere golflengte zaten, niet her-
halen. De volgende regering zal 
samen met Defensie een voorbe-
reidings- en weerbaarheidsplan 
moeten opstellen. Dat zou de nati-
onale cohesie ten goede kunnen 
komen.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

08 Question de Luc Frank à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La participation de la Belgique aux pro-

jets collaboratifs identifiés par le rapport CARD 2024" (56001036C) 

08 Vraag van Luc Frank aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De deelname van België aan de in het 

rapport CARD 2024 genoemde samenwerkingsprojecten" (56001036C) 
 

08.01  Luc Frank (Les Engagés): Madame la ministre, le 19 juillet der-

nier, le rapport Coordinated Annual Review on Defence (CARD) 2024 
a été approuvé par les ministres de la Défense des États membres de 
l'Agence européenne de défense (AED). Ce processus a conduit à 
deux documents: l'analyse agrégée CARD qui s'adresse aux experts 
des États membres et de l'Union européenne en matière de Défense 
– ce n’est apparemment pas nous, vu que ce rapport n’est pas public – 
et le rapport CARD destiné aux décideurs du monde politique – c’est 
nous, mais le rapport est uniquement disponible en anglais. 
 
Ce rapport CARD contient donc des messages politiques clés, des  
recommandations réalisables et des options pour générer des projets 
collaboratifs afin de faire face aux défis mis en évidence par le proces-
sus CARD. Je ne peux que soutenir les messages politiques clés adop-
tés dans ce rapport. Nous savons tous ici qu’il est essentiel de renfor-
cer la collaboration entre les États membres de l'Union européenne et 
de mieux coordonner les programmations militaires. De même, je suis 
heureux que le récent accord de majorité au Parlement européen 
mette l’accent sur le "Buy European" en matière de Défense. 
 
L’annexe du rapport CARD 2024 met en exergue un certain nombre 
de projets, où la collaboration européenne pourrait être bénéfique. 
D’après le communiqué de presse de l’Agence européenne de dé-
fense, la Belgique a signé des lettres d'intention concernant quatre pro-
jets considérés comme mûrs: 
- la défense aérienne et antimissile intégrée (IAMD); 
- la guerre électronique (GE); 
- les munitions rôdeuses; 
- et le projet de navire de combat européen (ECV). 

08.01  Luc Frank (Les Engagés): 

Op 19 juli werd het rapport Coordi-
nated Annual Review on Defence 
(CARD) 2024 goedgekeurd door 
de ministers van Defensie van de 
lidstaten van het Europees Defen-
sieagentschap (EDA). De geaggre-
geerde CARD-analyse is bedoeld 
voor experts en wordt niet open-
baar gemaakt. Het CARD-rapport, 
dat bedoeld is voor beleidsmakers, 
bevat politieke kernboodschappen, 
aanbevelingen en opties voor het 
opzetten van samenwerkingspro-
jecten. Ik onderschrijf de bood-
schap dat de samenwerking en de 
militaire coördinatie in de EU moe-
ten worden versterkt. In het recente 
akkoord waarmee een meerder-
heid in het Europees Parlement in-
gestemd heeft, wordt het accent 
gelegd op 'Buy European' voor de-
fensie. 
 
In de bijlage bij het rapport wordt de 
aandacht op Europese samenwer-
kingsprojecten gevestigd. In het 
persbericht van het EDA staat dat 
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Madame la ministre, quelle est la portée des lettres d’intention signées 
par la Belgique? Quels sont les critères qui ont conduit la Belgique à 
vouloir participer à ces projets?  
 
Avez-vous coordonné cette volonté politique, que je soutiens, avec la 
base industrielle et technologique de défense belge? Avez-vous déjà 
identifié les acteurs belges qui pourraient y participer? 
 
En dehors de ces quatre projets, la Belgique compte-t-elle participer à 
d’autres projets identifiés par le rapport CARD 2024?   
 

België intentieverklaringen onder-
tekend heeft voor vier projecten: 
geïntegreerde lucht- en raketver-
dediging (IAMD), elektronische 
oorlogsvoering (EW), kamika-
zedrones en het Europese ge-
vechtsschip (ECV). 
 
Wat is de reikwijdte van deze inten-
tieverklaringen? Op basis van 
welke criteria hebben we beslist 
dat we aan die projecten willen 
meewerken? Hebt u overleg ge-
pleegd met onze industriële en 
technologische basis? Hebt u de 
Belgische actoren geïdentificeerd 
die eraan zouden kunnen meewer-
ken? Is België van plan mee te wer-
ken aan andere projecten die in het 
CARD-rapport 2024 vermeld wor-
den? 
 

08.02  Ludivine Dedonder, ministre: Les lettres d'intention visent à 

approfondir la coopération dans le domaine des capacités militaires 
concernées et à utiliser l'Agence européenne de défense pour l'agré-
gation de la demande ainsi que pour l'harmonisation et la définition des 
exigences pour ces capacités. La signature des lettres d'intention n'est 
ni juridiquement ni financièrement contraignante, mais elle représente 
un signal politique qui démontre notre intérêt dans les domaines visés 
et notre volonté de nous y impliquer dans un cadre européen.  
 
Les capacités proposées sont considérées comme prioritaires et ur-
gentes à développer et à acquérir au niveau européen. D'un point de 
vue national, ces capacités s'inscrivent directement dans le cadre du 
développement capacitaire de la Défense belge tel qu'il a été décrit 
dans le plan STAR.  
 
Dans ce même plan STAR figure le soutien à l'élaboration, à la mise 
en œuvre et au suivi d'une stratégie de recherche, d'industrie et de 
Défense (DIRS). Ainsi, une attention particulière est réservée au projet 
de coopération dans le cadre du Fonds européen de la Défense et aux 
coopérations permanentes structurées. L'ensemble vise à intensifier le 
lien entre la Défense, le monde de la recherche et l'industrie en vue de 
maximiser la valeur ajoutée pour la sécurité nationale et les retombées 
sociétales. C'est ce qui a constitué mon fil conducteur tout au long de 
cette législature. 
 
Lorsqu'un ou plusieurs de ces quatre projets seront en phase de déve-
loppement, un accent sera mis sur les dimensions scientifique, tech-
nologique et industrielle à l'échelle nationale, afin d'y impliquer autant 
que possible des acteurs belges. Cependant, ces acteurs industriels et 
technologiques ne seront identifiés que dans une phase ultérieure, 
c'est-à-dire lorsque les pays signataires se seront rassemblés dans 
des groupes de travail pour déterminer la manière dont chaque projet 
capacitaire sera poursuivi et dimensionné. 
 
La Belgique souhaite rester un moteur de la coopération capacitaire en 

08.02 Minister Ludivine Dedon-

der: De intentieverklaringen strek-
ken ertoe de samenwerking te in-
tensiveren en het EDA in te zetten 
voor het aggregeren van de vraag 
en het harmoniseren van de eisen. 
De ondertekening van die verkla-
ringen betekent niet dat ze bindend 
zijn, maar toont onze interesse en 
ons streven om ons in te zetten in 
Europees verband. De voorge-
stelde capaciteiten worden als pri-
oritair en dringend beschouwd op 
het Europese niveau. In nationaal 
opzicht passen ze in het STAR-
plan. 
 
Met het STAR-plan wordt ook de 
Defence, Industry and Research 
Strategy (DIRS) ondersteund. Er 
wordt aandacht besteed aan  
samenwerkingen via het Europees 
Defensiefonds en aan permanente 
gestructureerde samenwerking. 
Het doel is om nauwere banden tot 
stand te brengen tussen Defensie, 
de onderzoekswereld en de indu-
strie. Wanneer er projecten in de 
ontwikkelingsfase zitten, zullen we 
trachten om daar zoveel mogelijk 
Belgische actoren bij te betrekken, 
maar de ondertekenende landen 
moeten eerst in werkgroepen sa-
menkomen om elk capaciteitspro-
ject af te bakenen. 
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matière de Défense. Les lettres d'intention offrent la possibilité de ren-
forcer une nouvelle fois la coopération avec un plus grand nombre 
d'États membres de l'Union européenne. C'est pourquoi la Défense 
continuera de s'intéresser aux opportunités collaboratives nées du 
CARD et à s'impliquer dans des projets capacitaires européens décou-
lant des priorités militaires identifiées à l'échelle européenne et natio-
nale.  
 
N'hésitez pas à vous renseigner plus amplement sur la DIRS et sur les 
initiatives de l'IRSD (Institut royal supérieur de défense). Dans cette 
logique de renforcement de la base industrielle européenne et natio-
nale, tout un travail a été entrepris et se poursuit encore. 
 

België wil een drijvende kracht blij-
ven achter de samenwerking rond 
defensiecapaciteiten. Dankzij in-
tentieverklaringen kan er met meer 
lidstaten samengewerkt worden. 
Defensie zal betrokken blijven bij 
samenwerkingen in het kader van 
CARD en bij Europese capaciteits-
projecten. De DIRS en het Konink-
lijk Hoger Instituut voor Defensie 
werken ook aan de versterking van 
de Europese en Belgische industri-
ele basis. 
 

08.03  Luc Frank (Les Engagés): Madame la ministre, je vous remer-

cie beaucoup de votre réponse.  
 
Donc, la coopération européenne en vue du développement capaci-
taire, c'est l'avenir. Je le répète: je soutiens pleinement cette dé-
marche. Elle est nécessaire à notre autonomie stratégique, au déve-
loppement de notre base industrielle et technologique en matière de 
Défense ainsi qu'aux retombées technologiques et industrielles au 
sens large.  
 
Je crois aussi qu'il faut encore conférer plus d'ampleur à cette coopé-
ration. Les budgets européens suivent à cette fin. Le prochain gouver-
nement devra s'assurer du renforcement de ces budgets au regard des 
futures perspectives financières de l'Union européenne. 
 
Il faut aussi assurer suffisamment de publicité à ces initiatives afin de 
permettre une pleine participation des acteurs belges, spécialement 
les PME. 
 
Enfin, en lien avec les derniers sabotages des câbles sous-marins, je 
voudrais insister sur l'importance du projet de surveillance sous-marine 
et la protection des infrastructures dans les fonds marins. 
 

08.03  Luc Frank (Les Engagés): 

Ik sta achter Europese samenwer-
king op het gebied van capaciteits-
ontwikkeling, die noodzakelijk is 
voor onze strategische autonomie, 
voor de ontwikkeling van onze in-
dustriële en technologische defen-
siebasis en voor technologische en 
industriële return. De volgende re-
gering zal ervoor moeten zorgen 
dat de Europese budgetten voor 
die samenwerking opgetrokken 
worden. 
 
We moeten ook meer ruchtbaar-
heid geven aan die initiatieven om 
de deelname van Belgische acto-
ren, en meer bepaald kmo’s, te be-
vorderen.  
 
Ten slotte wil ik wijzen op het be-
lang van de onderwaterbewaking 
en de bescherming van de infra-
structuur op de zeebodem om sa-
botage te voorkomen.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

09 Question de Stéphane Lasseaux à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La violation de l’espace aérien 

belge par un petit avion russe" (56001047C) 

09 Vraag van Stéphane Lasseaux aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De schending van het Bel-

gische luchtruim door een klein Russisch vliegtuig" (56001047C) 
 

09.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Madame la ministre, selon 

l’agence Belga, un avion russe a traversé l’espace aérien belge et celui 
d’autres États européens ce jeudi 21 novembre au matin, malgré l’in-
terdiction de l’Union européenne. 
 
D’après le site Flightradar24, cette interdiction n’est pas respectée. En 
effet, le tracé radar indique qu’un petit avion immatriculé RA-08590 en 
Russie continue à survoler régulièrement l’espace aérien de la Bel-
gique et de l’Europe pour le compte de la compagnie privée Flightline, 
indicatif FTL, selon les données de l’aviation civile internationale. 

09.01  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): Een klein vliegtuig met 
een Russisch registratienummer 
zou op 21 november jongstleden 
ons luchtruim zijn binnengedron-
gen. Volgens Belga zou dit kleine 
vrachtvliegtuig ook in juni verschei-
dene Europese vluchten uitge-
voerd hebben. Op donderdag 
jongstleden zou het vliegtuig het 



CRIV 56 COM 044 27/11/2024  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

21 

 
D’après l’agence Belga, "le 21 novembre 2024, l’avion immatriculé en 
Russie, clairement identifié avec le drapeau russe sur le site internet 
sérieux d'ADS-B Exchange a effectué sous le numéro de vol FTL542 
un vol Győr-Liverpool en survolant la Belgique; le 27 juin 2024, un vol 
Hannover-Girona; le 14 juin, Zweibrücken-Vigo. Il s’agit d’un appareil 
identifié comme SW4, un Fairchild Swearingen Metroliner qui serait un 
avion-cargo très petit (en version passager, 19 sièges). Ce jeudi matin 
très tôt, il est entré dans l’espace aérien belge par Eupen en direction 
de Tongres et Hasselt". 
 
Madame la ministre, avez-vous plus d’informations sur ce vol particu-
lier et constitue-t-il une violation de l’interdiction de vol prononcée par 
l’Union européenne? La Défense est-elle censée réagir quand un 
avion civil clairement identité comme russe viole cette interdiction? Est-
ce une des tâches de police aérienne assurées par la Défense, appe-
lée couramment QRA? Une coopération existe-t-elle avec le SPF Mo-
bilité ou le SPF Affaires étrangères pour réagir ainsi que pour prévenir 
et sanctionner ce type de situation? 
 

Belgische luchtruim via Eupen zijn 
binnengedrongen om dan verder te 
vliegen richting Tongeren en Has-
selt.  
 
Wat weet u over deze vlucht? Heeft 
het vliegtuig het Europese vliegver-
bod geschonden? Reageert Defen-
sie wanneer een Russisch burger-
vliegtuig dat verbod schendt? Is dat 
een van de opdrachten van de 
luchtvaartpolitie die door Defensie 
verzekerd worden? Wordt er met 
de FOD Mobiliteit en de FOD Bui-
tenlandse Zaken samengewerkt 
om hierop te reageren?  
 

09.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Lasseaux, le vol en 

question concerne un avion immatriculé en Espagne et non en Russie. 
Il est opéré par la compagnie espagnole Flightline. Il s'agissait d'un vol 
régulier qui reliait l'aéroport international de Győr en Hongrie à l'aéro-
port John Lennon de Liverpool en Grande-Bretagne. 
 
Pour qu'un aéronef soit autorisé à effectuer un vol international, il doit 
être en possession d'un plan de vol validé par Eurocontrol. Lorsqu'un 
aéronef sans plan de vol est détecté, les agences de contrôle civiles, 
Eurocontrol et skeyes, préviennent immédiatement la Défense, en par-
ticulier le Control & Reporting Centre (CRC) qui est compétent pour di-
riger l'interception d'un aéronef suspect à l'aide d'avions de chasse et, 
le cas échéant, pour le forcer à atterrir ou à quitter l'espace aérien na-
tional. 
 
Tout incident d'une telle nature est dûment rapporté. Le SPF Mobilité 
en est ainsi informé par skeyes. Le CRC est, quant à lui, en contact 
permanent avec un bureau du SPF Affaires étrangères qui gère les 
autorisations de transport sur le territoire national, et ce, dans le cadre 
de l'obtention des autorisations diplomatiques de survol d'aéronefs mi-
litaires.  
 
La Défense demeure vigilante face à toute menace ou violation poten-
tielle de notre espace aérien et continue évidemment à travailler acti-
vement avec ses partenaires nationaux et internationaux pour garantir 
la sécurité de notre territoire. 
 

09.02 Minister Ludivine Dedon-

der: Het vliegtuig was in Spanje en 
niet in Rusland geregistreerd. Deze 
lijnvlucht verbindt de internationale 
luchthaven Győr-Pér (Hongarije) 
met de luchthaven John Lennon in 
Liverpool.  
 
Opdat een internationale vlucht 
toegestaan zou worden, moet er 
een vluchtplan bestaan dat door 
Eurocontrol gevalideerd werd. 
Wanneer een luchtvaartuig zonder 
vluchtplan opgespoord wordt, ver-
wittigen Eurocontrol en skeyes on-
middellijk Defensie, meer bepaald 
het Control and Reporting Centre 
(CRC), dat de leiding heeft bij de 
onderschepping van een verdacht 
luchtvaartuig met behulp van ge-
vechtsvliegtuigen en dat het vlieg-
tuig in kwestie desgevallend ertoe 
dwingt om te landen of ons lucht-
ruim te verlaten.  
 
De FOD Mobiliteit wordt door 
skeyes op de hoogte gebracht. Het 
CRC van de Luchtcomponent staat 
permanent in contact met de FOD 
Buitenlandse Zaken, dat de ver-
voersvergunningen beheert in het 
kader van de diplomatieke toelatin-
gen voor overvluchten van militaire 
toestellen. Defensie blijft waak-
zaam voor dreigingen voor ons 
luchtruim en werkt actief samen 
met haar partners om onze veilig-
heid te verzekeren. 
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09.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Madame la ministre, vous 

me rassurez sur l'identification du vol, qui était erronée. Merci pour ces 
précisions.  
 
Je pense en effet qu'il faut nécessairement opter pour une vigilance 
encore accrue, car il est essentiel de faire respecter nos règles, par 
des sanctions contre des avions russes, si cela avait été le cas et qu'ils 
avaient voulu se promener au-dessus de notre territoire, surtout dans 
les circonstances que l'on connaît aujourd'hui. Merci beaucoup pour 
vos réponses. 
 

09.03  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): Er was dus sprake van 
een foute vluchtidentificatie. Ver-
hoogde waakzaamheid is gebo-
den, want het is essentieel dat we 
onze regels doen naleven, in voor-
komend geval door middel van 
sancties tegen Russische vliegtui-
gen, zeker in de huidige context. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

10 Vraag van Maaike De Vreese aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De marinekazerne in Sint-

Kruis (Brugge) en het Damage Control Centre in Ryckevelde" (56001070C) 

10 Question de Maaike De Vreese à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La caserne de la Marine à Sint-

Kruis (Bruges) et le Damage Control Centre de Ryckevelde" (56001070C) 
 

10.01  Maaike De Vreese (N-VA): Mevrouw de minister, ik ben actief 

in de Brugse lokale politiek en de toekomst van de marinekazerne in 
Sint-Kruis was een topic in de lokale verkiezingen.  
 
Eind 2021 lanceerde Defensie het nieuwe kwartierplan. Defensie wil 
met dit plan een goeie geografische spreiding en samenstelling van de 
verschillende kwartieren. In het plan is er onder andere aandacht voor 
de nieuwbouw en voor de renovatie van bestaande kwartieren. Het 
plan heeft concrete gevolgen voor de marinekazerne in Sint-Kruis te 
Brugge. Ondertussen horen wij de nood vanuit Defensie in West-
Vlaanderen om toch over voldoende infrastructuur te beschikken. 
Daarnaast is er ook onduidelijkheid over de huidige vergunning van het 
Damage Control Centre in Ryckevelde. 
 
Kunt u de stand van zaken geven omtrent de marinekazerne van Sint-
Kruis? Kunt u meer toelichting geven over de toekomst van de site? 
Kunt u een toelichting geven over de laatste stand van zaken? 
 
In welke mate zijn er reeds gesprekken geweest over een eventuele 
verkoop van de site? Met welke geïnteresseerden zijn er reeds ge-
sprekken gevoerd? Zijn er reeds gesprekken gevoerd met de stad 
Brugge? Zo ja, wat waren de conclusies van die gesprekken? 
 
Op welke manier zult u voldoende sites en terreinen garanderen voor 
de marine? Welke alternatieven stelt u voor? Kunt u toelichting geven 
over de invulling van de andere marinesites in West-Vlaanderen? 
 
Kunt u toelichting geven over de huidige omgevingsvergunning van het 
Damage Control Centre in Ryckevelde? Wat is de stand van zaken 
omtrent de vergunningsproblematiek? Welke stappen neemt u om een 
omgevingsvergunning voor deze site te garanderen? Welke stappen 
neemt u om de trainingsfaciliteiten te garanderen? 
 

10.01  Maaike De Vreese (N-VA): 

Le plan de quartiers de 2021, grâce 
auquel la Défense souhaite parve-
nir à une répartition géographique 
et une composition adéquates des 
quartiers militaires, a des consé-
quences concrètes pour la caserne 
de la Marine à Sint-Kruis, à Bruges. 
Entre-temps, nous apprenons que 
la Défense a besoin d'infrastruc-
tures suffisantes en Flandre occi-
dentale. Par ailleurs, la confusion 
règne quant à la licence actuelle du 
Damage Control Centre (DCC) de 
Ryckevelde. Quel est l'état de la si-
tuation? 
 

10.02 Minister Ludivine Dedonder: Het door de regering goedge-

keurde plan betreffende de militaire kwartieren voorzag in 2021 de re-
conversie van het militaire domein te Brugge Sint-Kruis in samenwer-
king met de lokale autoriteiten. Defensie werd in het verleden gecon-
tacteerd door de stad Brugge en door een scholengemeenschap in het 

10.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Le plan de quartiers pré-
voyait la reconversion du domaine 
militaire de Bruges Sint-Kruis en 
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kader van een mogelijke verkoop van de site. Er werden echter vanuit 
Defensie nog geen concrete stappen hiervoor gezet. Het blijft de inten-
tie van Defensie om het grootste deel van de activiteiten van Sint-Kruis 
over te brengen naar de kazerne Bootsman Jonsen in Oostende. De 
nodige infrastructuurwerken hiervoor zijn gepland. 
 
Vanwege de snel veranderende geopolitieke toestand en de impact 
daarvan op de Belgische Defensie, is het behoud van militaire domei-
nen noodzakelijk. De Defensiestaf bekijkt momenteel verschillende op-
ties, waaronder ook de kazerne in Sint-Kruis. 
 
In Zeebrugge bevinden zich de core activiteiten van de marine op het 
vlak van operaties, logistiek en commando. Er zijn werken gepland om 
de basis voor te bereiden op de komst van de nieuwe schepen, met 
onder meer een verdieping en renovatie van de dokken en de bouw 
van een multifunctioneel gebouw, dat onder meer het maritiem opera-
tiecentrum zal huisvesten. 
 
In Oostende plant de marine de centralisatie van alle activiteiten voor 
training en opleiding in het Navy Academy Centre. 
 
De activiteiten van het Damage Control Centre zijn gepland om op ter-
mijn te worden overgebracht naar een andere locatie in een op te rich-
ten Advanced Maritime Safety Centre. De huidige milieuvergunning 
voor het Damage Control Centre loopt tot april 2025. De vergunning 
zal worden hernieuwd tot het geplande Advanced Maritime Safety Cen-
tre is opgericht. In afwachting zal Defensie wel enkele verbeterings-
werken uitvoeren om de site in de best mogelijke omstandigheden te 
laten functioneren, te weten aanpassingen aan het station voor water-
zuivering en herstellingen aan de betonplaat van het oefenschip.  
 

collaboration avec les autorités lo-
cales. La Défense n'a pas encore 
entrepris de démarches concrètes, 
mais l'intention reste de transférer 
la majorité des activités vers la ca-
serne Bootsman Jonsen à Os-
tende. 
 
En raison de l’évolution rapide de 
la situation géopolitique, la préser-
vation de domaines militaires est 
nécessaire. L'état-major de la Dé-
fense étudie actuellement diffé-
rentes options, notamment la ca-
serne de Sint-Kruis. 
 
Les activités de base de la Marine 
se situent à Zeebrugge. Pour que 
cette base puisse accueillir de nou-
veaux navires, on y effectue actuel-
lement des travaux qui consistent, 
entre autres, en l'approfondisse-
ment et la rénovation des docks et 
la construction d'un centre opéra-
tionnel maritime. À Ostende, le 
Navy Academy Centre centralise 
les entraînements et les forma-
tions. 
 
Les activités du DCC seront trans-
férées au futur Advanced Maritime 
Safety Centre. Le permis d'envi-
ronnement actuel court jusqu'en 
avril 2025 et sera renouvelé. Des 
travaux d'amélioration sont égale-
ment réalisés. 
 

10.03  Maaike De Vreese (N-VA): Mevrouw de minister, bedankt voor 

uw antwoord.  
 
Gelet op de huidige periode van lopende zaken, veronderstel ik dat dit 
dossier voor een groot stuk on hold wordt gezet. Ik hoor u zeggen dat 
inderdaad geen verdere stappen zijn gezet en dat, gezien de geopoli-
tieke situatie, de situatie van de militaire kazernes in West-Vlaanderen 
wordt herbekeken door de top van Defensie. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Kjell Vander Elst aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De Northern Group-Ukraine" 

(56001078C) 

11 Question de Kjell Vander Elst à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le Northern Group-Ukraine" 

(56001078C) 
 

11.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mevrouw de minister, op 20 no-

vember hebben 12 Europese lidstaten, het Verenigd Koninkrijk en Oe-
kraïne een samenwerkingsovereenkomst gesloten om Oekraïne te blij-
ven steunen en om de samenwerking tussen hun defensie-industrie te 

11.01  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Le 20 novembre 2024, 
12 États membres de l'Union euro-
péenne, ainsi que le Royaume-Uni 
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versterken en verder te ontwikkelen. Het doel is om de industriële en 
technologische capaciteit van Oekraïne en het potentieel van de Euro-
pese defensie-industrie te versterken. 
 
De ministers onderstreepten in het bijzonder het belang van de mari-
tieme beveiliging tegen hybride dreigingen, wat ook zeer belangrijk is 
voor ons land. Alle landen van de Noordelijke Groep steunen de landen 
die getroffen zijn door de recente incidenten in de zuidelijke Oostzee. 
De ministers beklemtoonden dat we moeten blijven werken aan de be-
veiliging van kritieke onderwaterinfrastructuur. 
 
Gelet op die uitspraken, de dreigingen in de Noordzee en de deelname 
van Nederland en het Verenigd Koninkrijk verbaast het mij enorm dat 
België daar niet bij betrokken is. Ik noem dat een gemiste kans. 
 
Waarom is ons land geen lid van de Northern Group-Ukraine, zoals het 
Verenigd Koninkrijk en Nederland? 
 
Zult u pleiten voor de opname van ons land in de Northern Group-
Ukraine? Zo ja, hoe? Zo neen, waarom niet? 
 
Hoe versterken de landen van de Northern Group concreet hun sa-
menwerking op het vlak van maritieme bescherming van de kritieke 
infrastructuur? Wat kunnen wij als land daaruit nog leren? 
 
Hebt u reeds een impactanalyse laten maken wat lidmaatschap voor 
onze defensie-industrie zou opleveren? Zo neen, zult u die analyse la-
ten maken? 
 

et l'Ukraine, ont conclu un accord 
de coopération afin de renforcer la 
capacité industrielle et technolo-
gique de l'Ukraine et l'industrie de 
la défense européenne. L'impor-
tance de la protection maritime 
contre des menaces hybrides a été 
soulignée dans ce cadre.  
 
Pourquoi notre pays n'est-il pas 
membre du Northern Group? Com-
ment les pays du Northern Group 
renforcent-ils leur coopération sur 
le plan de la protection maritime 
des infrastructures critiques? 
Quels enseignements notre pays 
peut-il en tirer? Que nous apporte-
rait une adhésion? 
 

11.02 Minister Ludivine Dedonder: Er bestaan verschillende initiatie-

ven en fora om Oekraïne te steunen. De Northern Group-Ukraine is er 
een van. De groep vloeit voort uit het Britse concept van joint expediti-
onary forces, uitgebreid met Polen en Duitsland. De Northern Group-
Ukraine heeft als doel de acute noden van Oekraïne te lenigen door 
Oekraïense bedrijven te steunen met directe investeringen. 
 
Met betrekking tot de steun aan Oekraïne werkte België eerder in een 
breder Europees verband. België werd door de European External 
Action Service verzocht om deel te nemen aan het European Peace 
Facility Fund. Dat fonds wordt gevoed met inkomsten uit bevroren Rus-
sische tegoeden. Het doel is analoog aan de Northern Group-Ukraine, 
biedt vergelijkbare mogelijkheden om Oekraïne te steunen en sluit be-
ter aan bij de Belgische focus op een gecoördineerde Europese aan-
pak. 
 
De Northern Group onderstreept het belang van maritieme veiligheid 
tegen hybride dreiging evenals de naleving van de beginselen van het 
VN-verdrag aangaande zeerecht. 
 
Men beklemtoont de noodzaak om de beveiliging van hun kritieke on-
derwaterinfrastructuur voort te zetten, zonder in detail te gaan. 
 
België stelt alles in het werk om onze kritieke infrastructuur te bewaken 
door middel van het monitoren van schepen en de inzet van de kust-
patrouillecapaciteit van de marine. De internationale samenwerking is 
hierin zeer belangrijk. De bescherming van onderzeese infrastructuur 
is immers een gedeelde verantwoordelijkheid in de NAVO en de Euro-
pese Unie. 

11.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Il existe différentes initia-
tives et différents forums visant à 
soutenir l'Ukraine. Le Northern 
Group-Ukraine en fait partie. Il en-
tend soulager les besoins urgents 
de l'Ukraine en soutenant les entre-
prises du pays. Le travail de la Bel-
gique en ce qui concerne le soutien 
à l'Ukraine s'inscrit plutôt dans un 
cadre européen plus large. Nous 
participons à la facilité européenne 
pour la paix, qui est alimentée par 
des recettes issues d'avoirs russes 
gelés. 
 
La Belgique met tout en œuvre 
pour surveiller ses infrastructures 
critiques. Pour ce faire, elle assure 
la surveillance de certains navires 
et utilise la capacité de patrouille 
côtière de la Marine. La Belgique 
collabore activement à des pro-
grammes de coopération de 
l'OTAN et de l'UE en matière de sé-
curisation maritime. Par ailleurs, 
nous entretenons des liens étroits 
avec nos voisins de la mer du Nord 
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België draagt actief bij aan samenwerkingsverbanden zoals de onder-
zeese surveillanceprogramma's van de NAVO en maritieme beveili-
gingsinitiatieven van de EU. Daarnaast onderhouden we nauwe rela-
ties met onze buurlanden van de Noordzee om inlichtingen te delen en 
gezamenlijke operaties uit te voeren, ook met de landen die deel uit-
maken van de Northern Group-Ukraine. Die contacten kunnen dan ook 
tot gelijkaardige waardevolle inzichten voor onze defensie-industrie lei-
den, ook al maken we niet formeel deel uit van de Northern Group-
Ukraine. 
 
Daarnaast hebben Defensie en Oekraïne begin 2024 een memoran-
dum of understanding ondertekend, met als doel de bevordering van 
contacten tussen Belgische en Oekraïense bedrijven. 
 
Ik wil er nog op wijzen dat sinds het begin van de oorlog de Belgische 
militaire steun aan Oekraïne ruim 1,2 miljard euro bedraagt. We nemen 
deel aan de meeste capaciteitscoalities: F-16, maritiem, IT, artillerie, 
ontmijning en luchtafweer. We hebben wapens, munitie van klein en 
groot kaliber, gevechtsvoertuigen, luchtafweersystemen, 70mm-ra-
ketten, handgranaten, mijnenjagers en medische uitrusting geleverd 
en we hebben gewonde Oekraïners in het Militair Hospitaal opgevan-
gen. We blijven Oekraïense soldaten trainen. Tot op vandaag zijn er 
ongeveer 3.000 door België gevormd. 
 
We hebben ons ertoe verbonden 30 F-16's aan Oekraïne te schenken. 
Maandenlang hebben we Oekraïense piloten en technici opgeleid. Sa-
men met onze defensie- en veiligheidsindustrie beheren we het onder-
houd en de modernisering van die capaciteit om haar operationele ef-
fectiviteit te garanderen. 
 
De Belgische defensie zal zich krachtig blijven inzetten voor die geïn-
tegreerde aanpak, die erop gericht is Oekraïne garanties op lange ter-
mijn te bieden voor zijn veiligheid. 
 

en vue de partager des informa-
tions et de mener des opérations 
communes. Ces contacts avec des 
pays voisins membres du Northern 
Group nous permettent également 
de partager des réflexions avec 
notre industrie de défense. 
 
Début 2024, le département de la 
Défense a signé un protocole d'ac-
cord avec l'Ukraine portant sur la 
promotion des contacts entre les 
entreprises belges et ukrainiennes. 
 
Depuis le début de la guerre, l'aide 
militaire de la Belgique à l'Ukraine 
s'est élevée à plus de 1,2 milliard 
d'euros. Nous participons égale-
ment à la plupart des coalitions en 
matière de capacité. Nous fournis-
sons des équipements militaires et 
médicaux de toutes sortes et avons 
accueilli des Ukrainiens blessés. 
Pendant plusieurs mois, nous 
avons formé des pilotes et des 
techniciens ukrainiens. Le départe-
ment belge de la Défense reste fer-
mement attaché à une approche 
intégrée visant à offrir des garan-
ties à long terme. 
 

11.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mevrouw de minister, ik trek de 

Belgische steun aan Oekraïne zeker niet in twijfel. Ons land doet zeker 
zijn deel, zowel in Europees verband als in NAVO-verband. Wij doen 
dus zeker ons werk. Er zijn heel veel samenwerkingsverbanden en ini-
tiatieven die vergelijkbaar zijn met de Northern Group-Ukraine. Ik no-
teer dat en dat stelt mij deels ook gerust. 
 
Als we echter specifiek naar dat samenwerkingsverband kijken, waar-
bij heel veel noordelijke landen betrokken zijn, die allemaal aan de 
Noordzee liggen, vind ik het raar dat wij daarbij niet betrokken zijn. Het 
gaat immers ook over maritieme beveiliging en kritieke infrastructuur.  
 
Volgens u hebben we voldoende vergelijkbare samenwerkingsverban-
den. Ik zal de kwestie blijven opvolgen. 
 

11.03  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Je ne doute absolument pas 
du soutien de la Belgique à 
l'Ukraine. Le Northern Group com-
prend de nombreux pays du Nord, 
tous riverains de la mer du Nord. 
C'est pourquoi il me semble 
étrange que nous n'y soyons pas 
associés. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Kjell Vander Elst aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De uitgifte van euro-obligaties 

om de defensie te financieren" (56001079C) 

12 Question de Kjell Vander Elst à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'émission d'euro-obligations 

pour financer la défense" (56001079C) 
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12.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mijnheer de voorzitter, ik verwijs 

naar de schriftelijke voorbereiding van mijn vraag. 
 
De vijf grootste lidstaten van de EU (Duitsland, Frankrijk, Spanje, Italië 
en Polen) zijn gewonnen voor de uitgifte van gezamenlijke obligaties 
om de uitbouw van de Europese defensie te financieren. Dit is een be-
langrijke doorbraak, zeker in kader van de intrede van de nieuwe Eu-
ropese Commissie en de Eurocommissaris voor Defensie. Premier 
Alexander De Croo is voorstander van zulke 'defence bonds'. 
 
Mijn vragen aan u: 
 
Wat is het standpunt van België over het standpunt van DL, FR, SP, IT 
en Polen?  
Gaat ons land dit standpunt ook mee verdedigen?  
Welke maatregelen plant eurocommissaris voor defensie, Kubilius, te 
nemen? 
 

12.01  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Les cinq plus grands États 
membres de l'Union européenne 
sont favorables à l'émission d'obli-
gations communes pour financer le 
développement de la défense eu-
ropéenne. Le premier ministre, 
Alexander De Croo, y est égale-
ment favorable.  
 
Quelle est la position de la Bel-
gique? Quelles sont les mesures 
envisagées par le commissaire eu-
ropéen à la Défense? 
 

12.02 Minister Ludivine Dedonder: Het initiatief van Duitsland, Frank-

rijk, Spanje, Italië en Polen betreffende defensieobligaties heeft het 
voorwerp uitgemaakt van berichtgeving in de internationale pers.  
 
België heeft tot op heden nog geen officiële documenten ontvangen 
betreffende dat initiatief. Het is bijgevolg voorbarig om een standpunt 
in te nemen. We moeten eveneens afwachten welke concrete maatre-
gelen de eurocommissaris van Defensie ter zake voor ogen heeft. 
 

12.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Cette initiative a été évo-
quée dans la presse internationale, 
mais la Belgique n'a encore reçu 
aucun document officiel à cet 
égard. Les projets du commissaire 
européen ne sont pas encore clairs 
non plus. Il serait donc prématuré 
de prendre position. 
 

12.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Bedankt voor uw antwoord, me-

vrouw de minister. 
  

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

13 Vraag van Kjell Vander Elst aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Poseidon24" (56001080C) 

13 Question de Kjell Vander Elst à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Poseidon24" (56001080C) 

 

13.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mevrouw de minister, ik verwijs 

opnieuw naar mijn schriftelijke versie.  
 
Begin november vond een multinationale mijnbestrijdingsoefening in 
de Zwarte Zee, Poseidon24, plaats. België heeft ook deelgenomen aan 
deze oefening, samen met 7 andere NAVO-lidstaten. De Marine zette 
een VSW-team ('very shallow waters') in dat gespecialiseerd is in het 
opruimen van mijnen in ondiepe wateren, met als doel de samenwer-
king in de regio te verbeteren. De Zwarte Zee is een zeer strategische 
regio. Drijvende mijnen vormen bedreiging voor zowel militaire als 
commerciële maritieme operaties. 
 
Mijn vragen aan u: 
 
Hoe evalueert u de Belgische deelname aan Poseidon24? 
 
Staan er nog gelijkaardige mijnbestrijdingsoefeningen gepland? 
 

13.01  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Début novembre, la Belgique 
a participé à Poseidon24, un exer-
cice multinational de lutte contre 
les mines organisé en mer Noire.  
 
Comment évaluez-vous la partici-
pation belge? Des exercices simi-
laires sont-ils encore prévus? 
 

13.02 Minister Ludivine Dedonder: De Belgische deelname aan Po-

seidon24 paste in het trainen van de mijnenbestrijdingscapaciteit, het 

13.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: La Belgique a participé à 



CRIV 56 COM 044 27/11/2024  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

27 

verbeteren van de interoperabiliteit met NAVO-eenheden, en het op-
bouwen van kennis over de zone waar de oefening plaatsvond. 
 
De doelstellingen van de oefening werden behaald. Daarnaast identi-
ficeerden de deelnemers eveneens een aantal waardevolle lessen. De 
professionaliteit en de kennis van het Very Shallow Water Team (VSW-
team) tijdens Poseidon24 toonde aan dat België een betrouwbare en 
erkende militaire partner blijft op het gebied van mijnenbestrijding. 
 
Het waarborgen van veilige maritieme routes blijft een prioriteit voor de 
Belgische marine. Om de paraatheid en de expertise van het VSW-
team op het hoogste niveau te houden, wordt frequent deelgenomen 
aan internationale oefeningen. 
 
De marine evalueert, ook in 2025, elke opportuniteit die zich aandient 
om de kennis en de capaciteiten van dit team op niveau te houden. Het 
team neemt daarom frequent deel aan internationale oefeningen, on-
der andere in de Zwarte Zee. Door deel te nemen aan dergelijke oefe-
ningen versterken wij niet alleen onze eigen capaciteiten maar dragen 
wij ook bij aan de collectieve veiligheid binnen het NAVO-gebied. 
 

Poseidon24 afin d'exercer ses ca-
pacités de lutte contre les mines, 
d'améliorer l'interopérabilité avec 
les unités de l'OTAN et d'acquérir 
une meilleure connaissance de la 
zone dans laquelle l'exercice s'est 
déroulé. L'équipe belge qui ins-
pecte les eaux très peu profondes 
(VSW) s'est révélée être un parte-
naire militaire fiable et reconnu 
dans le domaine de la lutte contre 
les mines. 
 
La garantie de la sécurité des 
routes maritimes demeure une 
priorité pour la Composante Marine 
belge. C'est pourquoi l'équipe VSW 
participe fréquemment à des exer-
cices internationaux afin de main-
tenir à niveau ses propres capaci-
tés et de contribuer à la sécurité 
collective au sein du territoire de 
l'OTAN. 
 

13.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mevrouw de minister, dank u voor 

uw antwoord.  
 
Het is inderdaad een goede zaak dat wij die testen blijven doen en dat 
wij blijven oefenen. Het is goed dat wij erkend worden als een betrouw-
bare partner op het vlak van mijnenbestrijding. Dat is al jaar en dag zo. 
 
Onze eerste nieuwe mijnenbestrijder is afgelopen zomer op zee ge-
gaan vanuit Oostende. Er zijn er nog vijf in aantocht. Het blijft van groot 
belang dat wij blijven trainen, en dat wij een autoriteit blijven op het vlak 
van mijnenbestrijding. 
 

13.03  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Il est primordial que notre 
pays continue de faire autorité en 
matière de lutte contre les mines. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

14 Question de Luc Frank à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le tir par la Russie d’un missile 

balistique de moyenne portée contre l’Ukraine" (56001084C) 

14 Vraag van Luc Frank aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het afvuren van een ballistische 

middellangeafstandsraket op Oekraïne door Rusland" (56001084C) 
 

14.01  Luc Frank (Les Engagés): Madame la ministre, jeudi 21 no-

vembre, la Russie a tiré, sur le  théâtre de guerre ukrainien, un missile 
balistique à moyenne portée (IRBM) de type "Orechnik",conçu en prin-
cipe exclusivement pour transporter une tête nucléaire. Le missile 
russe est tombé sur une usine de la ville de Dnipro, dans l’est de 
l’Ukraine. 
 
La Russie justifie ce tir par le fait que l’Ukraine a employé plusieurs 
missiles à longue portée américains ATACMS et des missiles britan-
niques Storm Shadow pour frapper différentes cibles militaires sur son 
territoire. 
 
L’utilisation de ce type de missile, autrefois interdit par le Traité de 
Washington du 8 décembre 1987 sur les Forces nucléaires  

14.01  Luc Frank (Les Engagés): 

Rusland heeft een ballistische mid-
dellangeafstandsraket afgevuurd, 
die een kernkop kan vervoeren en 
op de stad Dnipro in Oekraïne 
neerkwam. Rusland rechtvaardigt 
die actie door te stellen dat Oekra-
ine verschillende Amerikaanse 
ATACMS-langeafstandsraketten 
en Britse Storm Shadow-raketten 
ingezet had om zijn grondgebied te 
bestoken.  
 
Het gebruik van deze raket werd 
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intermédiaires en Europe est un message clair envoyé par la Russie 
aux Etats qui soutiennent l’Ukraine: "Nous avons les moyens de frap-
per vos bases et infrastructures avec des missiles qui peuvent trans-
porter des charges conventionnelles ou nucléaires multiples". Elle en-
tend donc nous dissuader d’aider l’Ukraine. Cela a été confirmé par 
l’intervention Télévisée de Vladimir Poutine le soir même du tir. 
 
Madame la ministre, la dissuasion est un dialogue entre des puis-
sances adverses. D’une façon ou d’une autre, l’OTAN va devoir ré-
pondre à la Russie. Avez-vous été en contact avec vos homologues à 
propos de ce nouvel acte d’agression russe? 
 
Une réunion du Conseil conjoint OTAN-Ukraine a lieu ce mardi 26 no-
vembre 2024. Quelle a été la position de la Belgique? Quelles sont les 
réponses envisagées par l’OTAN? Une réflexion sur le redéploiement 
de capacités similaires par l’OTAN est-elle envisagée? 
 

door het Verdrag van Washington 
uit 1987 verboden, maar het is een 
manier van Rusland om de landen 
die Oekraïne steunen te verstaan 
te geven dat het land in staat is hen 
met conventionele of nucleaire la-
dingen aan te vallen. Vladimir Poe-
tin heeft dit op televisie bevestigd. 
 
Afschrikking is een dialoog tussen 
vijandige machten. De NAVO zal 
moeten reageren. Hebt u contact 
gehad met uw ambtgenoten over 
deze agressie? Wat was het Bel-
gisch standpunt op de gezamen-
lijke NAVO-Oekraïne-Raad van 
gisteren? Welke reacties over-
weegt de NAVO? 
 

14.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Frank, l’utilisation de 

missiles balistiques à portée intermédiaire par la Russie dans le conflit 
ukrainien est évidemment prise très au sérieux, tant par l’Alliance qu’au 
niveau belge. Cependant, ce tir ne constitue pas la première utilisation 
de missiles à double capacité, conventionnelle et nucléaire, par la Rus-
sie depuis le début du conflit.  
 
Durant la réunion du Conseil conjoint OTAN-Ukraine de ce mardi 
26 novembre, la Belgique a exprimé ses profondes préoccupations 
suite à cette attaque et a condamné fermement le mode d’action russe 
par lequel les villes ukrainiennes et la population civile sont délibéré-
ment attaquées. L’Ukraine a également été assurée du soutien de la 
Belgique aussi longtemps que cela sera nécessaire. 
 
L’Alliance a pour sa part fermement condamné l’utilisation par Moscou 
de ce type de missiles, ainsi que le ciblage des populations civiles. En 
outre, durant le sommet de Washington, les alliés se sont accordés 
pour accroître la cohérence des missions prévues dans le cadre de la 
Integrated Air and Missile Defence d’une part, et de la Ballistic Missile 
Defence ,d’autre part. Une analyse en la matière est en cours. Les ré-
sultats seront présentés aux chefs d’État et de gouvernement lors du 
sommet de La Haye, qui est prévu en juin 2025. 
  
 

14.02 Minister Ludivine Dedon-

der: Dat Rusland ballistische ra-
ketten met dubbele capaciteit inzet 
tegen Oekraïne, wordt door de 
NAVO en België zeer ernstig geno-
men, maar het is niet de eerste 
keer dat we hiervan getuige zijn in 
dit conflict. Tijdens de vergadering 
van 26 november tussen de NAVO 
en Oekraïne heeft België de Russi-
sche aanvallen tegen de Oekra-
iense steden en de burgerbevol-
king krachtdadig veroordeeld en 
heeft ons land zijn steun aan Oe-
kraïne herbevestigd. De NAVO 
heeft het gebruik van dit soort ra-
ketten en de aanvallen op burger-
doelwitten veroordeeld. Bovendien 
hebben de NAVO-bondgenoten tij-
dens de top van Washington be-
slist om de missies in het kader van 
de Integrated Air and Missile De-
fence en van de Ballistic Missile 
Defence beter op elkaar af te stem-
men. De resultaten van die analyse 
zullen tijdens de top van Den Haag 
in juni 2025 voorgesteld worden.  
 

14.03  Luc Frank (Les Engagés): Madame la ministre, merci pour la 

réponse.  
 
Il est important de rester calmes face aux diatribes de Poutine, mais il 
est également important de rester fermes. C’est la Russie qui est 
l’agresseur. C’est elle qui pratique l'escalade. L’OTAN doit aussi avoir 
la capacité de dissuader la Russie, d’abord en développant une dé-
fense antibalistique adéquate, et ensuite en ayant les moyens de ré-
pondre à toute agression. 
 
Il est regrettable de devoir retrouver dans ce domaine le langage de la 

14.03  Luc Frank (Les Engagés): 

We moeten ons ten opzichte van 
Poetin rustig, maar ook krachtda-
dig opstellen. Rusland is de agres-
sor en zet in op een escalatie van 
het conflict. De NAVO moet Rus-
land afschrikken met behulp van 
raketafweersystemen en op elke 
aanval reageren.  
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guerre froide, même en le rénovant, mais le régime russe ne nous 
laisse pas le choix.  
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 56001131C van mevrouw Annick Ponthier 
wordt uitgesteld. 
 

Le président: La question 
n° 56001131C de Mme Ponthier 
est reportée. 
 

De openbare commissievergadering wordt gesloten om 12.39 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 12 h 39. 
 

 


